

အဝဲ ဟ့ၣ် တ့ၣ် ပျၤ တၢ် ကွဲးစီဆုံ :
တၢ် ထူးထီၣ် လံာ် အခါ ပညါ အခါ
ထံးခါ ဘိတဖၣ်

He Gives Us Scripture :
Foundations of
Interpretation

တၢ် မၤ လိတဆံ

Lesson Ten

လံာ် စီဆုံ အလုၣ် လၢ် ထူသနုဒီးခ့ၣ်
တၢ် မၤ ဘၣ် ထွဲတၢ်

**Biblical Culture &
Modern Application**

တၢ်ဂ့ၢ်ခိတီၢ်တဖၣ် **TABLE OF CONTENTS**

၁. တၢ်ကတိၤဆၢန့ၣ် **Introduction**.....၃

၂. တၢ်အခီၣ်ထံးခီၣ်ဘိတဖၣ် **Foundations**.....၄

 (က) တၢ်လၢအရူၣ်ခီၣ်တဖၣ် **Importance**

 (ခ) တၢ်ထံၣ်အလၢအပွဲၤလၢအထီၣ်ဒါလိာ်အသးတဖၣ် **Opposing Ideals**

 (ဂ) တၢ်အကလုာ်ကလုာ် **Variety**

၃. တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်အါထီၣ်တဖၣ် **Developments**၉

 (က) တၢ်လၢအရူၣ်ခီၣ်တဖၣ် **Importance**

 (ခ) တၢ်ထံၣ်အလၢအပွဲၤလၢအထီၣ်ဒါလိာ်အသးတဖၣ် **Opposing Ideals**

 (ဂ) တၢ်အကလုာ်ကလုာ် **Variety**

၄. တၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ် **Application**၁၄

 (က) တၢ်လၢအရူၣ်ခီၣ်တဖၣ် **Importance**

 (ခ) တၢ်ထံၣ်အလၢအပွဲၤလၢအထီၣ်ဒါလိာ်အသးတဖၣ် **Opposing Ideals**

 (ဂ) တၢ်အကလုာ်ကလုာ် **Variety**

၅. တၢ်ကတိၤလၢခံ **Conclusion**.....၁၉

အဝဲဟ့ၣ်တ့ၣ်ပှၢတၢ်ကွဲးစီဆုံ: တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်အခိပညီအခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိတဖၣ်
He Gave Us Scripture : Foundations of Interpretation
တၢ်မၤလိတဆံ **Lesson Ten**

လံာ်စီဆုံအလုၢ်လၢ်ထူသနူဒီးခွါတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ် **Biblical Culture & Modern Application**

တၢ်ကတိၤဆူၣ် INTRODUCTION

တဘျီဘၣ်တဘျီပှၢကိးဂးဒဲးလၢအသိၣ်လိလံာ်စီဆုံန့ၣ်ဟ့ၣ်ပှၢတၢ်ကတိၤသံကွၢ်, “လံာ်စီဆုံတတိၤအံၤမ့ၢ်အဘၣ် ထွဲဒုၣ်ဒီးလုၢ်လၢ်တၢ်ဆဲးတၢ်လၢဖဲန့ၣ်လီၤဘၣ်?” တၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အဲၣ်ဒီးစံးဝဲမ့ၢ်ဝဲလၢလံာ်စီဆုံအတိၤတၢ်နီၤစဲဘူးဘူးတံၢ် တံၢ်ဒီးလံာ်စီဆုံအစၢ်ဆၢကတိၤလၢပျၢအလုၢ်အလၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်မၤဘၣ်ထွဲအသးဒီးပှၢတသ့သ့ၣ်သ့ၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အဃိ, ခရံၣ်ဖိတဖၣ်ညီန့ၣ်ဟ့ၣ်တၢ်ဆၢကတိၤအါမးလၢကနီၤဖးတၢ်လၢလံာ်စီဆုံအတိၤတဖၣ်အ “လုၢ်လၢ်ထူသနူ” ဒီးလံာ်အတိၤလၢ အဘၣ်ဃးဒီးခွါ အတၢ်အိၣ်မူန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်မၤလိဝဲအံၤအပူၤ,ပကဟ့ၣ်ကုၣ်တၢ်ထံၣ်လၢအလီၤဆိတမံၤန့ၣ်လီၤ. အါန့ၣ်ပကမၤလံာ်စီဆုံအတိၤတဖၣ် ဒ်ပှၢတဖုအလုၢ်လၢ်ထူသနူမ့ၢ်အဘၣ်ဃးဒီးပှၢသ့န့ၣ်,ပကထံၣ်လၢလံာ်စီဆုံကိးတိၤဒဲးမ့ၢ်ပှၢတဖုအလုၢ်လၢ်ထူသနူဒီးဘၣ် ဃးဒီးပှၢသ့ခဲလၢာ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်စီဆုံဒိတဘျီညါဒဲးန့ၣ်ဖျါထီၣ်က့ၢ်စၢ်လၢပျၢအလုၢ်လၢ်ထူသနူတၢ်အိၣ်သး,ဘၣ်ဆၣ်အဝဲ မ့ၢ်ဒဲးဒုၣ်ယွၤအကလုၢ်ကထိၤလၢကဘၣ်တၢ်မၤဘၣ်ထွဲအါလၢကျဲတဘျီတဘျီဂ့ၢ်တဘျီဂ့ၢ်ဆူပှၢကိးဂးဒဲး,ပမ့ၢ်ပှၢဒ်လဲၣ်ဂ့ၢ်,ပအိၣ်ဖဲ လဲၣ်ဂ့ၢ်,မ့ၢ်တမ့ၢ်ပအိၣ်မူဖဲလဲၣ်အကတိၤဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်မၤလိတဆံလၢပတၢ်မၤလိ *အဝဲဟ့ၣ်တ့ၣ်ပှၢတၢ်ကွဲးစီဆုံ: တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်အခိပညီအခိၣ်ထံးခိၣ် ဘိ* လၢအပိာ်လိာ်အခံတဆိဘၣ်တဆိအပူၤ,ဒီးပဟ့ၣ်အခိၣ်တိၤလၢ “လံာ်စီဆုံအလုၢ်လၢ်ထူသနူဒီးခွါတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်” န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်မၤလိဝဲအံၤအပူၤ,ပကထံၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးစီဆုံအလုၢ်လၢ်ထူသနူအတၢ်ထီၣ်ကြးဒိဘၣ်ကဒါက့ၢ်ပတၢ်မၤဘၣ် ထွဲလံာ်စီဆုံဆူပခွါဟီၣ်ခိၣ်ခဲအံၤဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်ပစံးတ့ၢ်လၢအပူၤကွံာ်တၢ်မၤလိအပူၤအသး,ဖဲပမၤဘၣ်ထွဲလံာ်စီဆုံအတိၤတဖၣ်လၢပမ့ၢ်န့ၣ်တဘျီလၢ်လၢန့ၣ်,ပ ကဘၣ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးစၢ်ဆၢကတိၤ,လုၢ်လၢ်ထူသနူဒီးနီၣ်ကစၢ်အတၢ်လီၤဆိလၢပှၢဒီးန့ၣ်လံာ်စီဆုံလၢအခိၣ်ထံးဒီးပှၢဒီးန့ၣ် အါခဲအံၤတဖၣ်အဘၣ်စၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆိကမိၣ်ပာ်သးတၢ်ဂ့ၢ်သၢမံၤအံၤနီၤဖးလီၤလိာ်အသးတမံၤစုၣ်စုၣ်လၢာ်လၢာ်ဆုဆု မ့ၢ်တသ့သ့န့ၣ်က့ၢ်,ပကဟ့ၣ်တၢ်သးစၢ်ဆၢလီၤတံၢ်လီၤဆဲးလၢလုၢ်လၢ်ထူသနူအတၢ်ဂ့ၢ်လၢအပဲအိၣ်ဖျါထီၣ်ဒ်ပသးပသး လၢတၢ်ကွဲးစီဆုံအခိပညီလၢအခိၣ်ထံးဆူခွါတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကျဲအိၣ်ဝဲဒုၣ်အါတိၤလၢပကဟ့ၣ်ပနီၣ်လုၢ်လၢ်ထူသနူအခိပညီန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပိာ်ထွဲတၢ်ထံၣ်လၢအအိၣ်ဖျါထီၣ် လီၤပလိာ်လိာ်အသးဒီးခွါတၢ်မၤလိပှၢကညီအပှၢတဝၢအတၢ်အိၣ်သးဒီးတၢ်မၤလိပှၢကညီအဂ့ၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်,ပကဟ့ၣ်ပနီၣ် လုၢ်လၢ်ထူသနူအခိပညီဒ်:

တၢ်ထံၣ်, တၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးဒီးတၢ်သးဂဲးဖးဒုလိာ်သးအဒိအတဲာ်လၢအမၤလီၤဆိပှၢတကရၢ

ဒ်တၢ်အခိပညီအံၤဟ့ၣ်ကုၣ်ဝဲအသး,လုၢ်လၢ်ထူသနူဒီးဒုလိာ်သးအဒိအတဲာ်လၢအတက့ၢ်လဲၣ် ဒ်အမ့ၢ်ကျိၣ်, တၢ်စုသ့,တၢ်ဘျီတၢ်ဘိ,စဲးဖိကဟ့ၣ်,တၢ်ဘၣ်ထွဲလၢပှၢတကတၢ်ဘၣ်တကဒီးတၢ်ရုလိာ်မၤသကိးတၢ်အစိကမိၤန့ၣ် လီၤ. ဒီးတၢ်ဖးဒုလိာ်သးအဒိအတဲာ်တဖၣ်အံၤပာ်ဃုာ်တၢ်နီၤဟ့ၣ်တၢ်ထံၣ်,တၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးဒီးတၢ်သးဂဲးတဖၣ်-တၢ်လၢပ န့ၣ်,ပမၤဒီးပတူၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အဃိဖဲပစံးကတိၤဘၣ်ဃးလုၢ်လၢ်ထူသနူန့ၣ်,လၢပသးပူၤပအိၣ်ဒီးက့ၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤမၤလီၤဆိ ပှၢတဖုတကရၢဒ်လဲၣ်-ကမ့ၢ်သ့ၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်ဃီဒုၣ်ထၢတဒုၣ်,ကလုာ်ဒုၣ်ဖိတဒုၣ်,ပှၢမၤသကိးတၢ်တဖု,တၢ်ဘျီတၢ်ဘိကရၢ တဖု,ကလုာ်တကလုာ်,မ့ၢ်တမ့ၢ်ပှၢကညီခဲလၢာ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤလိအံၤပာ်ဒိၣ်လံာ်စီဆုံအလုၢ်လၢ်ထူသနူဒီးခွါတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်အတၢ်အိၣ်ဖျါထီၣ်သၢမံၤ:တၢ်,ပကဃိထံလံာ် စီဆုံအလုၢ်လၢ်ထူသနူအခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢတၢ်ထံၣ်န့ၣ်အါလၢလံာ်စီဆုံအဆၢဒိၣ်အဆိကတၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ခံ,ပကဃုထံၣ် န့ၣ်က့ၢ်လံာ်စီဆုံအလုၢ်လၢ်ထူသနူအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်လၢအမၤအသးလၢလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်ဒီးအသိအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒီး

သာ၊ပကထံၣ်ဘၣ်လံာ်စီဆုံအလုလုထူသနူအတၢ်အိၣ်ဖျါတဖၣ်အံၤကဘၣ်ဒိဘၣ်ကဒါကွၢ်ပခူခါအတၢ်မၤဘၣ်ထွဲလံာ်စီဆုံဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. အဆိကတၢ်ပကကွၢ်သကိးလံာ်စီဆုံအလုလုထူသနူအိၣ်ထံးဒိၣ်ဘိန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်ထံးဒိၣ်ဘိတဖၣ် FOUNDATIONS

ဒ်ပဆိကမိၣ်ပာ်သးလုၤလုၤထူသနူအလံာ်စီဆုံအိၣ်ထံးဒိၣ်ဘိန့ၣ်,ပကစးထီၣ်အိၣ်လၢတၢ်ဃီထံ ၁မၤဂ့ၤ ၁-၁၁ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပကထံၣ်လံာ်စီဆုံအဆၢဒိၣ်တဖၣ်အံၤသ့ၣ်ထီၣ်လုၤလုၤထူသနူအတၢ်မ့ၢ်တၢ်အဂ့ၢ်ဒိၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ခံ,ပကပာ်ဒိၣ်အဝဲသ့ၣ်နီၤဟ့ၣ်လီၤလုၤလုၤထူသနူအတၢ်ထံၣ်လၢအထီၣ်ဒါလိာ်အသးခံမံၤဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးသာ,ပကတၢ်နီၣ်တၢ်ကွဲးစီဆုံအိၣ်ထံးဒိၣ်အဆၢဒိၣ်တဖၣ်ပာ်လီၤပျဲၣ်စီၣ်ခိၣ်လၢလုၤလုၤထူသနူအကလုာ်ကလုာ်လၢယွၤအတၢ်ခွဲတၢ်ပုၤလၢအသးတိဒီးအိၣ်တဖၣ်အကျိၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ပကစးထီၣ်လၢလုၤလုၤထူသနူအတၢ်မ့ၢ်တၢ်လၢအဂ့ၢ်ဒိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢအဂ့ၢ်ဒိၣ် IMPORTANCE

၁မၤဂ့ၤအဆၢဒိၣ်အဆိကတၢ်တခံတဆၢဒိၣ်ကးဘၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိဖျါအတၢ်စံၣ်စါတဲစါစးထီၣ်လၢတၢ်တုၤလီၤတၢ်တုၤလၢစါအါတြၢဟ့ၣ်အမုၢ်နံၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အဂ့ၢ်ဒိၣ်လီၤလီၤဆီဆီလၢပတၢ်မၤလိာ်အဂီၢ်ဒိဖျါအဝဲသ့ၣ်ဒါလီၤယွၤအတၢ်ထံၣ်အဒိတဲာ်အလၢအပျဲၣ်တဖၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးပုၤကညိအလုၤလုၤထူသနူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢက့ၢ်ဒ်အံၤ,အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်ကျဲၤပၤ ချၢပတၢ်ဖးလံာ်တမ့ၢ်ဒ်ထဲလၢလံာ်စီဆုံ ၁မၤဂ့ၤအလီၢ်ခံတဖၣ်အဂီၢ်ဘၣ်,မ့ၢ်တၢ်ကွဲးစီဆုံလၢအအိၣ်လီၤတဲာ်ခဲလၢတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လုၤလုၤထူသနူအိၣ်ထံးဒိၣ်ဖျါထီၣ်အဆိကတၢ်လၢ ၁မၤဂ့ၤ ၁:၂၈ အပူၤ,လံာ်တတီၤလၢညိန့ၣ်တၢ်ကိးအိၣ်လၢ “လုၤလုၤထူသနူအတၢ်မၤလိာ်” န့ၣ်လီၤ. ဖဲအံၤ,ယွၤစံးဘၣ်ပုၤကညိ:

မ်သ့သ့ထီၣ်ဒီးအါထီၣ်,ဒီးမၤပျဲၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးမၤန့ၣ်အိၣ်,ဒီးပၤခွၢ်ဒါညါဒါလၢပိာ်လဲၣ်ပူၤ,ဒီးထီၣ်ဒါလံာ်ဒါလၢတၢ်ဖးဖိ,ဒီးကယံာ်တၢ်အသးလၢအဟူးအဂဲၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢန့ၣ်တက့ၢ် (၁မၤဂ့ၤ ၁:၂၈).

လၢပကန့ၣ်ပာ်ဒီးမၤဘၣ်ထွဲလုၤလုၤထူသနူအတၢ်မၤလိာ်အိၣ်အမုၢ်အဂီၢ်,ပကဘၣ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်တၢ်တမံၤလၢပထံၣ်ဘၣ်တ့ၢ်အိၣ်လၢတၢ်မၤလိာ်အပူၤကွဲာ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ယွၤအဖီတၢ်လၢခံကတၢ်လၢတၢ်စံၣ်စါတဲစါအဂီၢ်ထီၣ်ဘိမ့ၢ်တ့ၢ်ကမၤပျဲၣ်ဟီၣ်ခိၣ်လၢအလၢကပီၤလၢတၢ်ထံၣ်အိၣ်သ့ၣ်သိးလၢတၢ်ဘၣ်တုၤခဲလၢာ်ကဘျီထီၣ်ဘိထီၣ်အိၣ်လီၤစါလီၤထီၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးဖဲယွၤဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်တုၤအတၢ်လဲၤတရံးအသးဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအံၤအလီၢ်ခံန့ၣ်,လုၤလုၤထူသနူအတၢ်မၤလိာ်ပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢပုၤကညိအမူအဒါမ့ၢ်ကဘၣ်မၤအါထီၣ်ဒိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်တုၤဆူညါလၢတၢ်ကတဲာ်ကတီၤယွၤအလၢကပီၤအတၢ်လီၢ်ဖျါထီၣ်အသးလၢခံကတၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ယွၤဟ့ၣ်ပုၤကညိလုၤလုၤထူသနူအတၢ်မၤလိာ်လၢတၢ်ကတီၤညိကဒ်ဖိဒ်သိးလၢဟီၣ်ခိၣ်,တၢ်ဘၣ်တုၤကပျဲၣ်ဝဲဒီးအလၢကပီၤန့ၣ်လီၤ. ပထံၣ်န့ၣ်တၢ်ဘၣ်တုၤအက့ၢ်အဂီၢ်ဒ်အမ့ၢ်တၢ်တမံၤလၢအလီၢ်ကတၢ်တုၤထီၣ်ဟံၣ်ထီၣ်တဖျါ,လီၤကံၤဒ်တၢ်လုၤဟံၣ်လၢပျဲၣ်တဖျါန့ၣ်လီၤ. ဒီးဖဲတၢ်လုၤဟံၣ်တဖျါဘၣ်တုၤထီၣ်အိၣ်န့ၣ်,ယွၤလၢအမၤလိာ်ကဘၣ်သ့ၣ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်လၢအပူၤန့ၣ်လီၤ. အဃိ,လံာ်စီဆုံအတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်ဘၣ်တုၤမ့ၢ်ဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ်ဘၣ်တၢ်တုၤလီၤအိၣ်လၢကမ့ၢ်လီၢ်အိၣ်လီၢ်ဆိးလၢယွၤအဂီၢ်,လၢကမ့ၢ်တၢ်လီၢ်စီဆုံတုၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ဂီၤတၢ်ဖီၣ်လၢအကပာ်ဖျါထီၣ်ယွၤအလီၢ်,ထီၣ်မ့ၢ်တုၤမ့ၢ်တုၤမ့ၢ်တၢ်ဒ်သိးန့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ပာ်အိၣ်လၢတၢ်လုၤဟံၣ်အပူၤ-ယွၤပာ်လီၤပိာ်ခွဲဒီးပိာ်မ့ၢ်ဒ်ပုၤလၢအအိၣ်ဒီးအဝဲအက့ၢ်အဂီၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးလၢအတၢ်ဟ့ၣ်လီၤလုၤလုၤထူသနူအတၢ်မၤလိာ်အပူၤ,ယွၤစံးဝဲဆူၣ်ဆူၣ်လၢ, “လဲၤဒီးမၤအါထီၣ်ယက့ၢ်ယကီၤ,မၤပျဲၣ်ဟီၣ်ခိၣ်,ဒီးလၢခံဟံၣ်စီဆုံလၢတၢ်ပာ်အဖီလၢ,သ့တၢ်စိတၢ်ကမီၤမ့ၢ်ဒ်သိးလၢပုၤအိၣ်ဒီးယွၤအက့ၢ်အဂီၢ်တဖၣ်ကလဲၤဟူးဂဲၤပာ်ဖျါထီၣ်ယွၤအတၢ်မ့ၢ်ကစၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်လၢဘၣ်တုၤလီၤအိၣ်ဒ်သိးလၢဟီၣ်ခိၣ်ကမ့ၢ်လီၢ်အိၣ်လီၢ်ဆိးလၢယွၤလၢအတုၤလီၤအိၣ်အဂီၢ်,ဒ်သိးဒ်မူခိၣ်အလီၢ်ပစိာ်အဒး,ပထံၣ်န့ၣ်အိၣ်တဆံးတက့ၢ်လၢတၢ်လီၢ်ဒ်အမ့ၢ်ဝဲယဂျါယၢၤ,ဟီၣ်ခိၣ်ကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်တမံၤလီၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ,အဒိ,တမ့ၢ်တၢ်အသိလၢလံာ်စီဆုံအလီၢ်လံာ်တုၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ကပျဲၣ်မးဒီးကစၢ်အလၢကပီၤဒ်ထံလုၤဘၢပိာ်လဲၣ်,ဒိဖျါအဝဲန့ၣ်မ့ၢ်ယွၤအတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ်

လောကီအိမ်ထောင်လမ်းလျှောက်လို့။

သရုပ်ဖော်မိန့်ကျိန် **Rev. Mike Glodo**

တိတိဖဲလံာ်စီဆုံစးထီၣ်အိမ်ထောင်လောကီၣ်၊ တချုးတၢ်လီၤတဲာ်တူၣ်ကွံာ်န့ၣ်၊ ယွၤဟ့ၣ်လီၤတၢ်မၤလိာ်လၢအရူၣ်ဒိၣ် တထံၣ်မ့တမ့ၢ်တၢ်သိၣ်လီၤသီလီၤတစူၣ်-ပကစံးတၢ်မးလၢဟီၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်ဘၣ်-ဆူစီၤအၢၤဒၣ်ဒီးနီၣ်အံၣ်အုၤဒီးအဝဲန့ၣ် မ့ၢ်လၢကတံးန့ၢ်တၢ်သ့ၣ်လီၤအတၢ်ပံာ်တၢ်လၢဒီးအတၢ်လဲၤအသးဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီဒီးအတၢ်ဂ့ၢ်ကတၢ်တဖၣ်ဒီးလၢ ကရၤလီၤအိၤလၢဟီၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်ပျၢၣ်န့ၣ်လီၤ။ ဒီးလံာ်စီဆုံအတၢ်ပံာ်တဖၣ်အိၣ်ဒၣ်တၢ်တက့ၢ်ဘၣ်ပးတၢ်လီၤတဲာ်တူၣ် ဒီးတၢ်တလၢထီၣ်ပျၢၣ်ထီၣ်၊ ဒီးလၢခံတၢ်စးထီၣ်ကဒါက့ၢ်တၢ်မၤလိာ်ဝဲန့ၣ်ဒိၣ်ဖျိစီၤအၢၤဒၣ်ခံတၢ်ဒီးအတၢ်လးမုးပိာ် မုၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်၊ ယုၣ်ဂျူးခရံၣ်န့ၣ်လီၤ။ ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အပိၣ်၊ လုၢ်လၢထူၤသန့အတၢ်မၤလိာ်ဝဲန့ၣ်၊ တၢ်တုၤလီၤတၢ် အတၢ်မၤလိာ်ဝဲန့ၣ်၊ တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအိမ်ထောင်လမ်းလျှောက်လို့ တၢ်မၤဂ့ၢ် ၁ ဝဲန့ၣ်၊ မ့ၢ်နီၣ်နီၣ်လံာ်စီဆုံအတၢ်ကစီၣ် အခၢၣ်သးဒီးယကဟ့ၣ်ကူၣ်လၢ၊ မ့ၢ်နီၣ်နီၣ်တၢ်အုၣ်က့ၢ်နီၣ်က့ၢ်မ့ၢ်တၢ် မနုၤလဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ။ ပုၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ် သုတကၤကိးဝဲတၢ်အုၣ်က့ၢ်နီၣ်က့ၢ်လၢ “တၢ်မၤန့ၢ်ကဒါက့ၢ်တၢ်ဘၣ်တ့” န့ၣ်လီၤ။ ဒီးယဆိကမိၣ်အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်တၢ် ထံၣ်လၢအပံာ်အလၢတမံၤန့ၣ်လီၤ။ အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပာ်နီၣ်နီၣ်လံာ်စီဆုံမ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်န့ၣ်လီၤ။ ညီန့ၢ် ယပာ်ဖျါထီၣ်လံာ်စီဆုံအတၢ်ကစီၣ်ဒိၣ်ယွၤမၤန့ၢ်ကဒါက့ၢ်အတၢ်ပာ်တၢ်၊ မ့တမ့ၢ်အဘီအမုၢ်၊ လၢမူခိၣ်ဒီးလၢဟီၣ် ဒိၣ်၊ လၢတၢ်ဘၣ်တုၤလၢတၢ်ဘၣ်တုၤအသီန့ၣ်လီၤ။ ဒီးယွၤအတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၢ်လီၤအနီၣ်ထီၣ်ခံခါအံၤ၊ တၢ်အ ကံာ်အလဲခံခါအံၤ၊ ဟဲစိာ်မူခိၣ်အတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢ ကလၢကပျဲၤအဂီၢ်၊ အိၣ်ဖျါထီၣ်ဟီၣ်ဒိၣ်အတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢ လၢပျဲၤပျဲၤ၊ ဒီးဟ့ၣ်တၢ်ပလၢာ်ဘၣ်ယွၤမၤတၢ်စးထီၣ် လၢတၢ်တုၤလီၤတၢ်ဆူတၢ်ပညိၣ်ဘၣ်ပးတၢ်ဘၣ်တုၤအသီ အဖီတၢ်တစိာ်တလီၤစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ။ ဒီးတၢ်ဝဲန့ၣ်အခၢၣ်သးမ့ၢ်တၢ်ထံၣ်လၢယွၤရၤလီၤအတၢ်ပံာ်တၢ်လၢ၊ အ တၢ်အဂ့ၢ်ကတၢ်၊ မ့တမ့ၢ်မ့ၢ်ဘၣ်သုလၢလံာ်စီဆုံအကျိၣ်အါတစဲးန့ၣ်၊ “အလၢကပီၤ” လၢဟီၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်ပျၢၣ်န့ၣ် လီၤ။ ဒီးတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ကိးထီၣ်ပုၤကညီကိးကဒါဒိၣ်ပုၤတက့ၢ်တက့ၢ်အသိးဒိၣ်န့ၣ်အသိးဒိၣ်ပုၤကညီလၢအဘၣ်တၢ် ပုၤ က့ၢ်အိၤလၢယွၤအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ။

ဒီးကထာၣ်ကူၣ်န့ၣ်ထံၣ်ဖဲန့ၣ်တၢ် **Dr. Johnathan T. Pennington**

ပထံၣ်န့ၢ်တၢ်အံၤလၢဝဲမၤဂ့ၢ် ၁:၂၆ အပူၤဖဲယွၤစံး: “မိပတုၤလီၤပုၤကညီဒိပဂီၢ်ဒၣ်ဝဲအသိးတက့ၢ်” န့ၣ်လီၤ။ လၢစီၤ လၢပျၢၣ်အဟီၣ်ဒိၣ်ပျၢၣ်န့ၣ်၊ ကလုာ်စီၤပတဖၣ်ဘၣ်တၢ်ကိးအိၤလၢယွၤအက့ၢ်အဂီၢ်တနီၤဒိဖျါအဝဲသ့ၣ်အစီၤပအမူအဒါမ့ၢ်က ဘၣ်ဆၢတဲာ်အယွၤတဖၣ်အတၢ်ဘၣ်သးဒီးသ့ၣ်ထီၣ်အလုၢ်လၢထူၤသန့ဘၣ်လိာ်ဘၣ်စးန့ၣ်လီၤ။ လၢတၢ်ထံၣ်အံၤန့ၣ်၊ ဝဲမၤဂ့ၢ်အဆၢဒိၣ်လၢအပံာ်တဖၣ်မၤဖျါဝဲဆုံဆုံလၢပုၤကညီခဲလၢာ်ဘၣ်တၢ်တုၤလီၤအိၤလၢကဒုးန့ၣ်စီၤပအလုၢ်လၢထူၤသန့ အတၢ်မၤတကလုာ်အံၤဒိၣ်သိးကစီၣ်ဒိၣ်ယွၤအတၢ်ဘၣ်သးလၢဟီၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်ပျၢၣ်န့ၣ်လီၤ။

အါန့ၢ်အအံၤ၊ ဝဲမၤဂ့ၢ် ၂ဝဲဖျါဝဲလၢလုၢ်လၢထူၤသန့အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်ခဲလၢာ်လၢအလဲၤအသးသပဲၤသပဲၤဒီး ယွၤအတၢ်ဘၣ်သးမ့ၢ်ပုၤလုၢ်တၢ်အဒိၣ်အတၢ်မၤယွၤအတၢ်ခ့တၢ်ပုၤအတၢ်မၤစီဆုံန့ၣ်လီၤ။ လၢအဆၢဖိ ၅ န့ၣ်ပမၤလိဘၣ် လၢယွၤဟံာ်လီၤစီၤအၢၤဒၣ်ဒီးနီၣ်အံၣ်အုၤလၢအတၢ်သ့ၣ်လီၤစီဆုံအပူၤ “လၢကမၤအိၤဒီးကွၢ်ထွဲအိၤ” န့ၣ်လီၤ။ တၢ်ဟံာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ အံၤမ့ၢ်ဒုၤတြိအဝီၢ်ပာ်ဖျိၣ်အသးခံပျၢၣ်လၢညီန့ၢ်တဘၣ်တၢ်သ့ၣ်အိၤ: *advad*, ညီန့ၢ်တၢ်ထုးထီၣ်အခိပညီလၢ “လၢကမၤ” မ့တမ့ၢ် “ကစံးတၢ်မၤတၢ်,” ဒီး *shamar*, အါတက့ၢ်တၢ်ထုးထီၣ်အခိပညီလၢ, “ကအံးထွဲကွၢ်ထွဲ” မ့တမ့ၢ် “ကဒိသဒါအိၤ” န့ၣ်လီၤ။ စီၤမၤဂ့ၢ်သ့ၣ်ကတီၤအကူၣ်တဖၣ်အံၤတပူၤပီထဲဒၣ်အဂၤတဘျီ-လၢဂ့ၢ်မၤဂ့ၢ် ၃:၈ အပူၤဖဲအဝဲပာ်ဖျါထီၣ်ပုၤလုၢ်တၢ် အဒိၣ်ပုၤလုၢ်ဝဲတဖၣ်အတၢ်မၤတၢ်လၢယွၤအတၢ်အိၣ်ဆိးလၢလၢကပီၤဟီၤလၢဒဲစီဆုံအမဲာ်ညါန့ၣ်လီၤ။

အပိၣ်, လၢတၢ်ဂံၢ်ဆူၣ်အပူၤ, ဝဲမၤဂ့ၢ်အဆၢဒိၣ်အဆိကတၢ်တဖၣ်သ့ၣ်ထီၣ်လံာ်စီဆုံအတၢ်ထံၣ်အိၣ်ထံးခိၣ်ဘိ လၢလုၢ်လၢထူၤသန့တမ့ၢ်နီၣ်ထီၣ်ဆိးကိာ်ဖိတနီၤလၢပတၢ်အိၣ်ဆိးအဂီၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ။ မ့မ့ၢ်, အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်စီၤပဒီးပုၤလုၢ်တၢ် အဒိၣ်အတၢ်မၤယွၤအတၢ်န့ၣ်လီၤ။ ယွၤတိာ်ပာ်စၢၤတၢ်လၢပာ်ဂီၢ်လၢပကမၤပျဲၤ, မၤအါထီၣ်, မၤလိာ်, မၤပံာ်မၤလၢ, ဒီးမၤစီဆုံ ဟီၣ်ဒိၣ်လၢတၢ်ကတဲာ်ကတီၤပာ်တၢ်လၢအတၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်အလၢကပီၤလၢတၢ်ထံၣ်န့ၢ်အိၤသ့ၣ်ကတၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။

ယဆိကမိၣ်ပကန့ၢ်ပာ်ဘၣ်မနုၤယွၤဟ့ၣ်ပုၤကညီလၢလုၢ်လၢထူၤသန့အတၢ်မၤလိာ်လဲၣ်အဂီၢ်, မ့ၢ်တၢ်အရူၣ်ဒိၣ်လၢ ပကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ပုၤကညီဘၣ်တၢ်တုၤလီၤအိၤလီၤလီၤဆီဆီလၢအဝဲအက့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။ အပိၣ်က့ၢ်ကိၤအတၢ်ပာ်

ဖွင့်ကျင့်ကျ လိုက်အသးဒီးယွာအကွာအကွာအိတ်ဝဲ-ပမာ်ဒုတ်ယွာအကွာအကွာန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အိတ်စ့ၣ်ကီးဒီးတၢ်
ဟူးကဲးဖဲးမၤအကွာအကွာ,လၢပဒုးန့ၣ်ဒီးပာ်ဖျါထီၣ်ယွာအလၢကတီၤလၢကၠုၤလီၤဆီအပူၤလၢအဘၣ်ဒုတ်လၢပဂီၢ် ဒ်
ပှၤကညီအသးဒီးဖျါကျဲလၢပစိာ်ခိဒီးပာ်ဖျါထီၣ်အဝဲအလၢကတီၤခိဖျါတၢ်မၤလၢပမၤအိၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အသိ
ဖဲပဆိကမိၣ်ဘၣ်ဃးလုၢ်လၢ်ထူသန့အတၢ်မၤလိာ်န့ၣ်,ပဒုတ်ဒီးတၢ်မၤလၢကဘၣ်မၤပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်မၤနၢမၤ
ဃၣ်အိၤ,ဘၣ်မၤဟီၣ်ခိၣ်လီၤကၢ်ဒ်ဒုးဒုတ်တၢ်သၣ်အလီၢ်,လီၤကၢ်ဒ်ဖိကရၢၢ်,ဒီးတၢ်ဒ်န့ၣ်သိးအကတဖၣ်,ဘၣ်ဆၣ်ပ
ဘၣ်မၤပှၤအိၤ,ဘၣ်ဒုးအိတ်ဒုးဆိးပှၤကညီလၢအပူၤန့ၣ်လီၤ. အသိတၢ်ထံၣ်မ့ၢ်ဝဲလၢပကဘၣ်မိာ်ခိလုၢ်လၢ်ထူသန့
အတၢ်မၤလိာ်လၢကရၢလီၤယွာအလၢကတီၤတၢ်လိာ်ဖျါထီၣ်အိၤလီၤလီၤဆီဆီလၢအယွာအကွာအကွာလၢပှၤက
ညီအကွာအကွာအပူၤဆူဟီၣ်ခိၣ်အကတၢ်လၢအဝဲအလၢကတီၤဒုတ်ဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဒီးကထာၣ်ဩဉ်းစံးဘးကးစံး **Dr. Bruce Baugus**

ခဲအံၤပထံၣ်ဘၣ်တုၤလုၢ်လၢ်ထူသန့အတၢ်ဒိၣ်တၢ်မုၢ်အလံာ်စီဆုံအခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိဝံၤ,ပကဘၣ်ဟံးထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်က
ဒီး တၢ်ဂ့ၢ်ခံမံၤတမံၤ:လုၢ်လၢ်ထူသန့အတၢ်ဆိကမိၣ်လၢအထီဒါလိာ်အသးခံမံၤအလံာ်စီဆုံအခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢဘၣ်တၢ်မိာ်ခိ
အိၤလၢပှၤကညီတဖၣ်လၢတၢ်စံၣ်စီတဲစီအပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ထံၣ်အလၢအပှၤလၢအထီဒါလိာ်အသးတဖၣ် OPPOSING IDEALS

ဖဲပလဲၤတၢ်ဆူဟီၣ်ခိၣ်တၢ်လီၤလီၤဆီအါတီၤန့ၣ်,မ့ၢ်တၢ်ဘၣ်လၢပကဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ပနီၣ်ကစၢ်ဒုတ်ဝဲအသးလၢကျဲ
အိတ်ဝဲဒုတ်အါမးလၢပှၤကညီအဂီၢ်လၢကမၤတၢ်လၢကၠုၤအါဘိန့ၣ်လီၤ. တလိာ်ပနီၣ်သိလုၢ်လၢကၠုၤတကမၤဃီဘၣ်,စံးကတီၤ
ကျိာ်တမံၤဃီဘၣ်,မ့တမ့ၢ်ကူသိးတၢ်ကူတၢ်ကတမံၤဃီထီၣ်ဘၣ်လီၤ. သန့က့ၢ်,ဝမိၤဂ့ၢ်အဆၢဒိၣ်အဆိကတၢ်တဖၣ်မၤဖျါ
ထီၣ်ဝဲဆုံဆုံလၢလုၢ်လၢ်ထူသန့လၢသကဲးပဝးအပူၤတမ့ၢ်တၢ်လၢအဘၣ်အသးခံခိလိာ်နီတဘျီဘၣ်လီၤ. ထီဒါဒီးတၢ်အံၤ,
လၢကၠုၤတဘိဂ့ၢ်တဘိဂ့ၢ်အပူၤလုၢ်လၢ်ထူသန့ကိးခါဒီးအတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်ကိးမံၤဒဲးမၤမုာ်ယွာအသးမ့ၢ်ဂ့ၢ်မ့တမ့ၢ်တမၤမုာ်
ယွာအသးဘၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်ဒ်အပာ်ဖျါထီၣ်လုၢ်လၢ်ထူသန့အတၢ်လၢတၢ်ပှၤလၢအထီဒါလိာ်အသးခံမံၤအကျိတမံၤန့ၣ်လီၤ.

ပှၤကွဲးလံာ်စီဆုံကိးကဲးဒဲးပာ်သ့ၣ်ပာ်သးဝဲလၢပှၤကညီတဖၣ်မၤဒိၣ်ထီၣ်လဲၤထီၣ်လုၢ်လၢ်ထူသန့လၢကျဲအါဘိန့ၣ်
လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ထံၣ်န့ၣ်,လုၢ်လၢ်ထူသန့ခဲလၢာ်လီၤတဲာ်န့ၣ်ဆူတၢ်အပတီၢ်အခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိတမံၤမ့တမ့ၢ်ခံမံၤ
အပူၤ: လုၢ်လၢ်ထူသန့အဒိအတဲာ်လၢအမၤယွာအတၢ်ဒီးလုၢ်လၢ်ထူသန့အဒိအတဲာ်လၢအထီဒါအိၤန့ၣ်လီၤ.

ဒ်ပကထံၣ်ဘၣ်လၢခံအသိး,လုၢ်လၢ်ထူသန့အတၢ်လီၤဆီတဖၣ်အံၤကဲထီၣ်တၢ်အရဲဒိၣ်ဒိၣ်နီၣ်မးဖဲပမၤဘၣ်ထွဲလံာ်
စီဆုံတနံၤအံၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လၢခဲအံၤအဂီၢ်,ပကဆိကမိၣ်ပာ်သးတၢ်နီၤဖးလီၤသးအံၤအဆိကတၢ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်
အိၤလၢလံာ်စီဆုံအဆၢဒိၣ်အဆိကတၢ်တဖၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢဝမိၤဂ့ၢ် ၃န့ၣ်,စီအၢဒုတ်ဒီးနီၣ်အံၤအုၤလီၤတဲာ်ကွံာ်လၢတၢ်မၤကွၢ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်သးတီဒီးယွာခိဖျါအိတ်ဝဲသ့ၣ်
လၢအသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်ဒီးတၢ်အာတထံးအသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤအလီၢ်ခံ,ယွာလီၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်လီၤတဲာ်ကွံာ်
လၢတၢ်ဒဲးဘးအပူၤကဆၢပှၤကညီလၢကပိာ်ထွဲလုၢ်လၢ်ထူသန့အကျဲလီၤဆီခံဘိန့ၣ်လီၤ. ဒိကန့ၣ်ကျဲလၢပှၤဟီၣ်ဖျါထီၣ်လုၢ်
လၢ်ထူသန့အတၢ်လုၢ် ပိာ်ထွဲခံမံၤလၢ ၁မိၤဂ့ၢ် ၃:၁၅ ဖဲအဝဲစံးဘၣ်မုာ်ကီၤလံာ်:

**ဒီးယကဒုးထီဒုၣ်ဒါလိာ်နသးဒီးပိာ်မုာ်,ဒီးနချံနသ့ၣ်ဒီးပိာ်မုာ်အချံအသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲဒုတ်ကမၤသဘံးနခိၣ်, ဒီးနက
မၤသဘံးအခိၣ်နၢာ်ခံလီၤ. (၁မိၤဂ့ၢ် ၃:၁၅).**

လံာ်တတီၤအံၤပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်လီၤဖးလၢအပာ်ပနီၣ်ပှၤကညီအလုၢ်လၢ်ထူသန့လၢတၢ်စံၣ်စီတဲစီအကျဲဒိဘိညါ
န့ၣ်လီၤ. ပိာ်မုာ်အချံအသ့ၣ်ဃုထံၣ်န့ၣ်လၢကမၤယွာအတၢ်လၢတၢ်သးတီအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးမုာ်ကီၤလံာ်အချံအသ့ၣ်ဃုထံၣ်
ဝဲလၢကထီဒါအိၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်လီၤဖးအံၤကဆဲးပာ်ပနီၣ်ပှၤကညီအလုၢ်လၢ်ထူသန့တုၤလၢခရံၣ်,နီၣ်အံၤအုၤအချံအသ့ၣ်
လီၤလီၤလီၤလဲး,ဟဲကွၢ်ကဒါကွၢ်လၢကမၤလၢပှၤအတၢ်မၤနၢမၤလၢခံကတၢ်လၢမုာ်ကီၤလံာ်အဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ကျဲခံဘိအံၤ
ဟဲအိတ်ဖျါထီၣ်သတူၢ်ကလံာ်လၢစီကယံးဒီး စီၤဒုၤဘုလးအတၢ်ဃုပူၤလၢ ၁မိၤဂ့ၢ် ၄အပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢအဆၢဒိၣ် ၄ ဘုးအ
ကတၢ်ဖဲန့ၣ်,ပထံၣ်ဘၣ်စီကယံးဒီးအစၢၤအ သ့ၣ်အိတ်မုာ်မုာ်ကီၤလံာ်အချံအသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဒုးအိတ်ထီၣ်လုၢ်လၢ်

ထူထောင်မှုအားအိတ်တံတူစွာလှမ်းအသေးဒိတ်ဒိတ် ယိတ်ယိတ်တဖန်၊ ဘက်ဆန်ဗုဒ္ဓဒီးတၢ်သးအိတ်ထီဒါယွၤအတၢ်ဘၣ်သး ဒီးဆီတလဲအဝဲသ့ၣ်အထူအထံးလၢအခိၣ်ထံးလၢတၢ်အာတၢ်သီတကအဂီၢ်ဒ်အဝဲအနီၣ်သးအပၢန့ၣ်လီၤ။

ဘၣ်ဆန်လၢဝဲမၤရှုန့ၣ်ပထံၣ်န့ၣ်တၢ်ကွဲးနီၣ်စီၤရှုသးအစၢအသ့ၣ်လၢအမၤဒိတ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်လုၢ်လၢထူထောင်မှုဒ်ပိာ်မုၢ်အချံအသၣ်န့ၣ်လီၤ။ အဝဲသ့ၣ်ဒုးအိတ်ထီၣ်ဟံၣ်ဗျီထီၣ်အိၣ်ကလုာ်ဗျီတဖန်န့ၣ်လီၤ။ အဝဲသ့ၣ်မၤဒိတ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်တၢ်ဘျီတၢ်ဘါအတၢ်ပိာ်ထွဲမၤထွဲဒီးကျိာ်တဖန်န့ၣ်လီၤ။ အဝဲသ့ၣ်တလၢတပျဲၤဘၣ်၊ ဘၣ်ဆန်အဝဲသ့ၣ်မၤဝဲအဂ့ၢ်ကတၢ် လၢကဒုးအိတ်ထီၣ်လုၢ်လၢထူထောင်မှုအိတ်အတၢ်လၢအမၤတၢ်ခွဲတၢ်ပျဲၤအတၢ်မၤဒီးမၤလၢကပီၤယွၤန့ၣ်လီၤ။ စးထီၣ်ဖဲအံၤဒီးဆူ ညါ၊ တၢ်ကွဲးစီၤဆုံဆဲးနီၣ်ဖးလီၤလုၢ်လၢထူထောင်မှုအတၢ်လၢတၢ်ပျဲၤလၢအထီဒါလိာ်အသးခံမံၤအံၤန့ၣ်လီၤ။

ခံအံၤပကဘၣ်ပလီၢ်ပသးဖဲအံၤန့ၣ်လီၤ။ လၢပကထုးထီၣ်တၢ်ကွဲးစီၤဆုံအိတ်ပညီဒီးမၤဘၣ်ထွဲဒါအဂီၢ်ပကဘၣ်ထံၣ်ဘၣ်စ့ၣ်ကိးလၢတၢ်လီၤပလိာ်လိာ်သးအိတ်ဝဲဒါမးလၢပကညီအလုၢ်လၢထူထောင်မှုအကျဲၣ်အံၤအဘၣ်စၢန့ၣ်လီၤ။ ဝဲမၤရှုဒုးကျိာ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢစီၤကယံးဒီးစီၤဇၢဘုလးခံကလၢာ်ဗုထံၣ်န့ၣ်ဝဲလၢကမၤန့ၣ်မၤဗာ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤ။ အဝဲသ့ၣ်ခံကလၢာ်မၤဒိတ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်ပျဲၤကညီအကရူၢ်တဖန်ဒီးတၢ်ဘျီတၢ်ဘါအတၢ်ပိာ်ထွဲမၤထွဲတဖန်န့ၣ်လီၤ။ ဒီးဒ်စီၤရှုသးဒီးစီၤကယံးအတၢ်လီၤစၢလီၤသ့ၣ်အမံၤပာ်ဖျါထီၣ်အသိးအစၢအသ့ၣ်အကျိာ်ခံကျိာ်လၢာ်ဒီးတုဒ်ဖျါအသးဒီးထီၣ်ဖဲန့ၣ်လီၤ။

ကဲထီၣ်အသးသ့ၣ်လၢပကညီပိာ်လုၢ်လၢထူထောင်မှုအတၢ်လၢတၢ်ပျဲၤလီၤဆီအံၤလၢကမၤဒိတ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်လုၢ်လၢထူထောင်မှုအတၢ်အိတ်ဖျါလၢအလီၤပလိာ်လိာ်အသးဒ်လဲၣ်? လၢလံာ်စီၤဆုံအတၢ်ကွဲးအိတ်လီၤတံာ်တုာ်တဖန်အပူၤပမၤလိန့ၣ်လၢတၢ်လီၤပလိာ်လိာ်အသးတဖန်အံၤအိတ်ဖျါထီၣ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိာ်ခံမံၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။

လၢကကျဲတၢ်န့ၣ်၊ ယွၤအတၢ်ဘျးတၢ်ဖျိာ်လၢပကကိးကဒုးအဂီၢ်၊ အဝဲအတၢ်သးကညီလၢအတၢ်အုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်ပကညီထုးယံးကွံာ်မုၢ်ကိးလိာ်ဒီးပုၤလၢအပိာ်အံၤသ့ၣ်အသးလၢအိၣ်လၢအပျဲၤဒီးတၢ်ဒဲးဘးတဖန်န့ၣ်လီၤ။ ဒီးတၢ်အစၢတဒိးလုၢ် လၢထူထောင်မှုလၢအအာအသီကတၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အပူၤဒ်လဲၣ်ပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဘၣ်လိာ်ဖိးဒုဒီးယွၤအတၢ်ဘၣ်သးလၢအတီၤတနီၤန့ၣ်လီၤ။ လၢကကျဲအကတခိၣ်န့ၣ်၊ တၢ်ဒဲးဘးဆဲးမၤဟးဂီၢ်ပုၤလၢအပိာ်ထွဲယွၤအကျဲတဖန်န့ၣ်လီၤ။ အဃိ၊ လုၢ်လၢထူထောင်မှုလၢ အစီဆုံကတၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အံၤအပူၤဒ်လဲၣ်လီၤတံာ်ကွံာ်ဝဲလၢကအိတ်စဲဘုးလၢလၢပျဲၤဒီးယွၤအတၢ်ဘၣ်သးန့ၣ်လီၤ။

လၢစီၤကယံးဒီးစီၤဇၢဘုလးအဆၢကတီၢ်တုၤလၢပနီၣ်ကစၢ်ဒ်ဝဲအမုၢ်နံၤ၊ တၢ်လီၤဆီဒီးတၢ်လီၤပလိာ်လိာ်သးလၢယွၤအခွဲအပူၤလၢအသးတီၤအလုၢ်လၢထူထောင်မှုအတၢ်ဝဲၤပျါကျဲးစးဒီးပုၤလၢအပူၤထီၣ်ထီဒါအိၣ်အဘၣ်စၢအိတ်ဝဲဒ်ထီၣ်ဘိၣ်န့ၣ်လီၤ။ ဒီးဒ်ပဗုထံၣ်န့ၣ်လၢပကမၤဘၣ်ထွဲတၢ်ကွဲးစီၤဆုံဖဲလဲၣ်တတီၤတနီၤအံၤန့ၣ်၊ မ့ၢ်တၢ်အရ့ဒိတ်လၢကပာ်သ့ၣ်ပာ်သးလုၢ်လၢထူထောင်မှုအတၢ်လီၤဆီတဖန်အံၤန့ၣ်လီၤ။

ပဃိထံလုၢ်လၢထူထောင်မှုအတၢ်မ့ၢ်တၢ်အရ့ဒိတ်အလံာ်စီၤဆုံအိတ်ထံးဒိတ်ဘိၣ်၊ ဒီးလုၢ်လၢထူထောင်မှုလၢအပျဲၤထီဒါလိာ်အသးခံမံၤအတၢ်အိတ်သ့ၣ်လီၤအသးဝံၤ၊ ခဲအံၤပဃိပသးဆူတၢ်ဂ့ၢ်သၢထံၣ်တထံၣ်: ယွၤအတၢ်အာၣ်လီၤတူၢ်လိာ်လုၢ်လၢထူထောင်မှုအကလုာ်ကလုာ်လၢတၢ်ကွဲးစီၤဆုံအိတ်ထီၣ်အသးအဆၢဒိတ်တဖန်အပူၤန့ၣ်လီၤ။

တၢ်အကလုာ်ကလုာ် VARIETY

လံာ်ဝဲမၤရှုအဆၢဒိတ်အခိၣ်ထံးတဖန်ဘၣ်ထွဲအိတ်တၢ်တက့ၢ်ဒီးပုၤကညီဇၢကဇၢန့ၣ်လီၤ။ အဃိ၊ ဒိတ်ဘၣ်ဃးပုၤတဝၢအိတ်မူပာ်ဖျါထီၣ်လုၢ်လၢထူထောင်မှုအကလုာ်ကလုာ်လၢလံာ်စီၤဆုံအတီၤတဖန်အံၤအပူၤတအိတ်ဘၣ်လီၤ။ သနာ်က့၊ ယွၤပာ်လီၤ ပျါစီၤခိၣ်လၢလုၢ်လၢထူထောင်မှုအကလုာ်ကလုာ်အဂီၢ်လၢ ဝဲမၤရှုအခိၣ်ထံးတဆၢဒိတ်လၢကကျဲလၢအဝဲလိာ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ဘၣ်သးဆူပုၤကညီတကစုာ်စုာ်လၢပကညီအတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤအဆီအပူၤန့ၣ်လီၤ။

ကျဲအိတ်ဝဲဒ်အိတ်ဘိၣ်လၢပကပာ်ဖျါထီၣ်လုၢ်လၢထူထောင်မှုအခိၣ်ထံးဒိတ်ဘိၣ်၊ ဘၣ်ဆန်ခိဖျါတၢ်ဆၢကတီၢ်တအိတ်အိတ်အဃိပကဆီကမိၣ်ပာ်သးလုၢ်လၢထူထောင်မှုအကလုာ်ကလုာ်ဒိတ်ထီၣ်အိတ်ထီၣ်ဖျါ “တၢ်လိာ်ဖျါထီၣ်လီၤလီၤဆီဆီ” ဒီးတၢ်လၢပညီန့ၣ်ကိးလၢ “တၢ်လိာ်ဖျါထီၣ်ထီၣ်ရီၤ” ဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ။

“တၢ်လိာ်ဖျါထီၣ်လီၤလီၤဆီဆီ” မ့ၢ်တၢ်ပတီၤအကူၢ်လၢပကကျဲဘၣ်ကူၢ်သ့ၣ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါထူလံာ်တဖန်သ့ဝဲလၢကပာ်ဖျါထီၣ်ယွၤအတၢ်လိာ်ဖျါထီၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒ်ဝဲအသးဒီးအတၢ်ဘၣ်သးဆူပုၤဂီၢ်မုၢ်လၢအဘၣ်တၢ်ဗုထံၣ်အိၣ်ဇၢကဇၢခိဖျါတၢ်မံမိၣ်၊ တၢ်ထံၣ်၊ ဝံ၊ တၢ်ကွဲးစီၤဆုံတဖန်၊ ဒီးကျဲလီၤကလိာ်အသးအကတဖန်န့ၣ်လီၤ။ အဒိ၊ လၢလံာ် ဝဲမၤရှုအဆၢဒိတ်အဆီတဖန်အပူၤ၊ ယွၤလိာ်ဖျါထီၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒ်ဝဲအသးလၢတၢ်ကတီၢ်တၢ်ဆူစီၤအဒိဒီးနီၣ်အံၤအုၣ်၊ စီၤကယံးဒီးစီၤဇၢဘု

လေးဒီး စီနီအာနုနုလီ။

လာကျဲအကတဘိနုနု, “တဂ်လိဂ်ဖျါထီဂ်ထီရီ” ပညိဂ်ဃီအုယုအတဂ်လိဂ်ဖျါထီဂ်အနီဂ်ကစာဒဂ်ဝဲအသးဒီးအတဂ်ဘဂ်သးလာတဂ်ဘဂ်တုခဲလဂ်အပူ, လာပူကညီအပူ-ပူကညီအနီဂ်ကစာအတဂ်ပဂ်သုဂ်ပဂ်သး, နီဂ်ဒီးနီဂ်သးအတဂ်သုတဂ်ဘဂ်တဖဂ်, ဒီးအကံဂ်အစီအကတဖဂ်-ဒီးလာတဂ်ကွဲဆာဂ်မဲဂ်တဖဂ်အပူ-လာဟီဂ်ခိဂ်ချာ, ပထံဂ်နုလဲဒီဖျါပလဂ်ဘဂ်အီသုတဖဂ်နုနုလီ။ ပထံဂ်တဂ်အံလဲလံဂ်စီဆုံအတဂ်ဒ်အမုဂ်စံးထီဂ်ပတြာ ၁၉ ဒီးရီမု ၁:၁၈-၂၀ နုနုလီ။

ယုအတဂ်သုတဂ်လိဂ်ဖျါထီဂ်လီလီဆီဆီဒီးထီရီတဖဂ်မစာပူလာပူကနုပဂ်ယုပဂ်လီပျဲစီဂ်ခိဂ်လာလုဂ်လဂ်ထူသနုအကလုဂ်အဂီဂ်လာအပူဂီဂ်မုဂ်အကျဲဒ်လဲဂ်နုနုလီ။

ပထံဂ်နုတဂ်အံလာကျဲလာယုအပူဂီဂ်မုဂ်လာအသးတီတဖဂ်ဒိကနုတဂ်လိဂ်ဖျါထီဂ်လီလီဆီဆီတမံဃီအံလာကျဲအါဘိပူ, ဝဲတဆာကတီဂ်ဃီဒ်လဲဂ်, နီဖျါအဝဲသုဂ်မုပူလီဆီတဖဂ်လာအဘဂ်ကွဲဆာဂ်မဲဂ်သဂ်ဘဂ်တဂ်ဂုဂ်ကီလီဆီအဃီနုနုလီ။ အဒိ, စီအာဒ်ဒီးနီဂ်အံဂ်အုဒီးနုလုလဂ်ထူသနုအတဂ်မလိဂ်အတဂ်လိဂ်ဖျါထီဂ်လီလီဆီဆီအံလာဝဲမံ ၅ ၁:၂၈ အပူနုနုလီ။ ဘဂ်ဆဂ်စီအာဒ်ဒီးနီဂ်အံဂ်အုဒ်ဒီးတလဂ်, နီဂ်ကစာတဂ်ပဂ်သုဂ်ပဂ်သး, နီဂ်ခိတဂ်သုတဂ်ဘဂ်ဒီးတဂ်အကတဖဂ်လာအလီဆီနုနုလီ။ အဝဲသုဂ်မုဘဂ်ထွဲစွဲဂ်ကီးဒီးနီဂ်ကစာအတဂ်ကွဲဆာဂ်မဲဂ်လီဆီတဖဂ်နုနုလီ။ တဂ်လီဆီအပတီဂ်တဖဂ်အံအံဂ်ဖျါထီဂ်လာအဝဲသုဂ်အဘဂ်စာပတီဂ်ထဲလဲဂ်ဂု, စီအာဒ်ဒီးနီဂ်အံဂ်အုကတဘဂ်မုဘဂ်ထွဲလုလဂ်ထူသနုအတဂ်မလိဂ်အတဂ်လိဂ်ဖျါထီဂ်လီလီဆီဆီအဝဲသုဂ်အတဂ်အံဂ်မုလာကျဲလီဆီအပူတဆာကတီဂ်ဃီနုနုလီ။

အါနုအအံ, ပူကညီညီနုမုဘဂ်ထွဲတဂ်လိဂ်ဖျါထီဂ်လီလီဆီဆီတမံဃီလာကျဲအကလုဂ်ကလုဂ်လာတဂ်ဆာကတီဂ်တဖဂ်အပူဒီဖျါလာတဂ်ဆီတလဲဆဲးမအသးလာပူကညီအပူဒီးတဂ်ကွဲဆာဂ်မဲဂ်တဖဂ်ပဂ်သုဂ်ဝဲဒ်နုနုလီ။ ဒ်ဒ်တဂ်အဒိတခါအသး, ဝဲယုဟ့ဂ်လုလဂ်ထူသနုအတဂ်မလိဂ်အဆိကတဂ်နုနု, တဂ်ဒီးတနုလီဆုဟီဂ်ခိဂ်ဒီးဘဂ်လီ။ ဘဂ်ဆဂ်ဝဲစီအာဒ်ဒီးနီဂ်အံဂ်ပူထီဂ်ထီဒါယုဝဲအလီဂံ, အဝဲသုဂ်ဒီးတဂ်မအသးဒီးအီတဖဂ်ဆီတလဲကွဲ, ဒီးဒ်တဂ်အစာနု, ကျဲလာအဝဲသုဂ်ဒိကနုလုလဂ်ထူသနုအတဂ်မလိဂ်စွဲဂ်ကီးဆီတလဲဝဲဒ်နုနုလီ။ နီဂ်နီဂ်နု, တဂ်လိဂ်ဖျါထီဂ်လီလီဆီဆီလာဝဲမံ ၅ အပူလိဂ်ဖျါထီဂ်တဂ်ဆူးတဂ်ဆါဒီးတဂ်တဂ်တသီဂ်လာကမလဲဘဂ်သဘုဂ်လုလဂ်ထူသနုအတဂ်မလိဂ်အတဂ်လာထီဂ်ပူထီဂ်ဒ်လဲဂ်ဒ်တဂ်ဆာကတီဂ်ဒီးပူကညီလဲတဂ်ဆုညါနုနုလီ။

ပထံဂ်နုသုလာတဂ်လီဆီအကလုဂ်ကလုဂ်ဒ်သးအံတဖဂ်အံဂ်ဖျါထီဂ်တဘျီဝဲတဘျီဒ်ယုပဂ်ဖျါအါထီဂ်တဂ်လိဂ်ဖျါထီဂ်လီလီဆီဆီတခါတခါလာတဂ်ဆာကတီဂ်အဖီခိဂ်နုနုလီ။ လာကျဲတဘိဘိမုတမုလာအကတဘိဘိတဂ်လိဂ်ဖျါထီဂ်လီလီဆီဆီအသိကီးမံဒီးမဂုထီဂ်တဂ်လိဂ်ဖျါထီဂ်လီလီဆီဆီလာပူကွဲအတဂ်လိဂ်ဘဂ်တဖဂ်နုနုလီ။ အဃီ, ကီးဘျီဒီးဝဲယုဟ့ဂ်လီတဂ်လိဂ်ဖျါလီလီဆီဆီအသိတဖဂ်နု, အပူဂီဂ်မုဂ်လာအသးတီတဖဂ်ကဘဂ်စံးဆာကဒါကွဲအီဒီဖျါဆီတလဲအဝဲသုဂ်မအတဂ်တဆာကတီဂ်ဃီဒီးဆာကတီဂ်လာခံဒ်လဲဂ်နုနုလီ။

လာအခိဂ်ထံးလံလံ, တဂ်လိဂ်ဖျါထီဂ်လီလီဆီဆီဒီးထီရီတဖဂ်ဆုတဂ်ဆုတဂ်အကလုဂ်ကလုဂ်လာကျဲလာပူကညီအဆီတဖဂ်ကဘဂ်မယုအတဂ်နုနုလီ။ ဒီးဒ်ပကထံဂ်ဘဂ်လာခံလာတဂ်မလိဝဲအံပူအသး, တဂ်အကလုဂ်ကလုဂ်အံဒါလီလုလဂ်ထူသနုအခိဂ်ထံးခိဂ်ဘိလာယုအပူဂီဂ်မုဂ်လာအသးတီအပူတဝတဖဂ်အဂီဂ်လာလံစီဆုံအတဂ်စံဂ်စီတဲစီအကျဲဒီးတုလာတနုအံနုနုလီ။

လုလဂ်ထူသနုအတဂ်မလိဂ်လာ ၁ မါဂုအပူလိဂ်ဘဂ်ပူလာပကသုဂ်ထီဂ်ဒီးအါထီဂ်, မာပူဟီဂ်ခိဂ်, ဒီးပတဂ်လာအဝဲသုဂ်အဖီခိဂ်နုနုလီ။ တဂ်ဝဲနုကဆုတဂ်ဆုလုလဂ်ထူသနုလီဆီအကလုဂ်ကလုဂ်နုနုလီ။ ဒီးတဂ်သံကွဲဟဲအံဂ် ထီဂ်သုလာ, အဝဲနုမုယုအတဂ်မတမံစွဲဂ်ကီးမံ? နုနုလီ။ မုယုသးအံဂ်ဝဲဖဲနုလာတဂ်လီဆီကဘဂ်အံဂ်လာလုလဂ်ထူသနုလီဆီတဖဂ်အကျဲမံ? ဒီးယကစံးလာတဂ်ကွဲစီဆုံအတဂ်သိဂ်လိမု, မုဝဲလီတံဂ်လီဆဲးနုနုလီ။ အဝဲအံမုတဂ် လာယုကီးပူလာပကစးထီဂ်မအတဂ်အံဂ်ဖျါလါခိနုနုလီ.... အဝဲတုလီပူလာတဂ်အံဂ်သးလာအခးဖျါကွဲအဝဲအတဂ်အံဂ်ဒီးတဂ်အကလုဂ်ကလုဂ်အပူ: တမုဒ်ထဲကီဂ်ဃုထီဘဂ်, အံဂ်ဒီးပိဂ်လဲဂ်စွဲဂ်ကီးလီ။ တအံဂ်ဒ်ထဲမုဘဂ်, အံဂ်ဒီးဆဂ်တဖဂ်နုနုလီ။ တအံဂ်ဒ်ထဲထီဂ်ဖိတဖဂ်ဘဂ်, အံဂ်ဒီးဆဂ်ဖိကီးဖိကီးကလုဂ်ဒီးနုနုလီ။ တအံဂ်ဒ်ထဲပူကညီတကလုဂ်မုဘဂ်, အံဂ်ဒီးပိဂ်ခွဲဒီးပိဂ်မုနုနုလီ။ အဃီ, ဒ်ပမလဲဂ်ထီဂ်တဂ်ထံဂ်ဘဂ်ဃးယုလာအတုလီတဂ်လာကျဲဒ်အံလာအတဂ်ဘဂ်တုခဲလဂ်အပူနု, လီတံဂ်ဒ်တဂ်လာပကဘဂ်ဒုးနုဖျါထီဂ်ကဒါကွဲတဂ်အကလုဂ်ကလုဂ်ဒ်သးနု, ဒီးတဂ်နုကအံဂ်ဖျါထီဂ်လာလုလဂ်ထူသနု

အယ်၊အါနုတ်မုဂ်လံာ်စီဆုံအသီအတၢ်ပီးတၢ်လီလၢအအိၣ်လၢတၢ်ကနူနုာ်၊လုၢ်လၢထူသနူမုဂ်တၢ်အရူဒိၣ်ဒိၣ်မးလၢလံာ်စီဆုံအဆၢဒိၣ်လၢအံၤတဖၣ်အကူအခီခဲလၢာ်ဘၣ်ထွဲဒီးခရံၣ်ဟဲစိာ်ယွၤအတၢ်ပညိၣ်လၢပုၤကညိအလုၢ်လၢထူသနူအဂီၢ်အတၢ်လၢတၢ်ပုၤဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ။

လံာ်အတၢ်တနီၤပာ်ဒိၣ်ကျဲလၢယုာ်ဂျူးပာ်လီၤအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢလုၢ်လၢထူသနူအတၢ်မၤလိာ်လၢခံကတၢ်တပတီၢ်ဒီဖျါလၢအသးသမူတၢ်သံ၊တၢ်ဂဲၤဆၢထၢာ်သမူထီၣ်က့ၤ၊အတၢ်က့ၤထီၣ်ဒီးတၢ်လူလီၤသးစီဆုံန့ၣ်လီၤ။ လံာ်စီဆုံအသီအကူအခီအကတဖၣ်ပာ်ဒိၣ်တၢ်ပာ်ဆုၤန့ၣ်ကျဲတၢ်အိၣ်ဖျါဒ်အမၤစၢၤလဲလိာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျါတၢ်သးခုကစီၣ်လၢခရံၣ်အဘီအမုၢ်ဆဲးမၤအသးအကတီၢ်န့ၣ်လီၤ။ လံာ်အတၢ်အကတဖၣ်အိၣ်ဒီးဝဲလၢကဟံးန့ၣ်တၢ်သးစၢၤဆၢဆူတၢ်လၢတၢ်ပုၤဖဲခရံၣ်ကဟဲက့ၤကဒါက့ၤလၢကမၤလၢပုၤယွၤအတၢ်ပညိၣ်လၢပုၤကညိတဖၣ်အဂီၢ်ဒီးသ့ၣ်ထီၣ်လုၢ်လၢထူသနူတမံၤလၢယွၤအတၢ်ဘၣ်သးမၤအသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢဒ်လၢမူခိၣ်အသးန့ၣ်လီၤ။

ခဲအံၤပယဝ်ထံလံာ်စီဆုံအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်လၢလုၢ်လၢထူသနူအပူၤဒီဖျါကွၢ်သကိးလုၢ်လၢထူသနူအတၢ်ရူဒိၣ်လၢလံာ်စီဆုံအတၢ်စံၣ်စါတဲၤအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်အပူၤဝံၤ၊ပကဃာ်ဃီပသးဆူလုၢ်လၢထူသနူလၢပုၤလၢအထီဒါလိာ်အသးခံမံၤအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်လၢတၢ်ထံၣ်န့ၣ်အိၣ်လၢလံာ်စီဆုံဒီတဘျီညါအပူၤသ့ၣ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ။

တၢ်ထံၣ်အလၢအပုၤလၢအထီဒါလိာ်အသးတဖၣ် OPPOSING IDEALS

တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်လုၢ်လၢထူသနူအတၢ်လၢတၢ်ပုၤခံမံၤလၢ ဝဲၤဂီၤရူၤ အပူၤဆုၤပုၤကွဲးလံာ်စီဆုံအလီၢ်လံာ်တဖၣ်လၢကဟံးဖျါမုၢ်ကီၤလံာ်အချံအသးဒီးပုၤတခီတီမုၢ်ဖိကလုာ်တဖၣ်ဒီးနီၢ်အံၣ်အုအချံအသးဒီးအံၣ်စရူန့ၣ်လီၤ။

တခီတီမုၢ်ကလုာ်တဖၣ်မၤဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်အဝဲသ့ၣ်အလုၢ်လၢထူသနူလၢတၢ်မၤယွၤအဘျီအတၢ်ဒီးထီဒါအံၣ်စရူအယွၤန့ၣ်လီၤ။ အဝဲသ့ၣ်သ့ၣ်ထီၣ်တၢ်လီၤစီဆုံဒီးတၢ်လုၢ်ဟံၣ်တဖၣ်လၢယွၤအဘျီတဖၣ်အံၤအဂီၢ်ဒီးတဘျီတၢ်လီၤထီၣ်ဒၣ်လဲာ်အနီၢ်ကစၢ်အဖိဒၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ။ ယွၤမၤဖျါဝဲဆုံဆုံလၢအပူၤဂီၢ်မုၢ်တဘျီအိၣ်ဒီးတၢ်နီၤတမံၤလၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ပိာ်ထွဲမၤထွဲတဖၣ်အံၤဘၣ်လီၤ။

လၢကဲအကတတီၢ်န့ၣ်၊အံၣ်စရူတူၤလိာ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီအတီအလီၤလၢယွၤဟ့ၣ်လီၤဒီဖျါစါမၤဂ့ၤ၊ဒီးဂုာ်ကျဲးစးအိၣ်မူကျဲလၢအမၤလၢကပီၤယွၤအမုၢ်အတီထဲတကဵုန့ၣ်လီၤ။ အဝဲသ့ၣ်တၢ်နီၣ်ဖံးဃာ်မုၢ်န့ၣ်ဒိၣ်၊ဟးဆဲးတၢ်ဂီၤတၢ်ဖိာ်၊ဒီးသန့အသးလၢယွၤအတၢ်န့ၣ်ကျဲဒီးတၢ်ဒီးသဒါအဖိခိၣ်လၢပုၤကညိအတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ဒီးတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါအလီၢ်န့ၣ်လီၤ။

နီၢ်နီၢ်န့ၣ်၊တၢ်အံၤတအံၣ်ဒီးစံးဝဲလၢပုၤတခီတီမုၢ်ဖိကလုာ်လိာ်အိၣ်ဆူအံၣ်စရူအကလုာ်အပူၤတသ့ဒီဖျါပာ်ကီၤဃာ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်သးတီၤဒီးယွၤ၊မ့တမုၢ်လၢအံၣ်စရူကဲထီၣ်ပုၤဟးဂုာ်ဟးဂီၤဒိၣ်ဒိၣ်အါအါလၢအဝဲသ့ၣ်ကဲထီၣ်ယွၤအဒုၣ်အဒါဘၣ်လီၤ။ မ့မုၢ်အပတီၢ်တုၤဝဲလၢအဝဲသ့ၣ်တကဵုစုာ်စုာ်ပိာ်ထွဲအတၢ်လၢတၢ်ပုၤဒ်အလုၢ်လၢအိၣ်ဝဲအသး၊အံၣ်စရူမၤ ဒိၣ်ထီၣ်အါထီၣ်အလုၢ်လၢထူသနူလၢတၢ်မၤယွၤအတၢ်အဂီၢ်၊ဒီးပုၤတခီတီမုၢ်ကလုာ်တဖၣ်မၤဒိၣ်ထီၣ်အါထီၣ်အလုၢ်လၢတဖၣ်လၢတၢ်မၤယွၤအဘျီတဖၣ်အတၢ်န့ၣ်လီၤ။

ခဲအံၤ၊တဘျီဃီ၊လံာ်စီဆုံအလီၢ်လံာ်ဒီးတၢ်ဃုသ့ၣ်ညါပုၤကညိအဂ့ၢ်အကျါအခိၣ်ထံးတဖၣ်စုာ်ကိးပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢအံၣ်စရူလးဖိဒီးပုၤတခီတီမုၢ်ဖိအလုၢ်လၢထူသနူတဖၣ်လီၤပလိာ်လိာ်အသးလၢကဲအါဘီန့ၣ်လီၤ။ တၢ်လီၤပလိာ်လိာ်သးအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢယွၤအတၢ်သးကညိလၢပုၤခဲလၢာ်အဂီၢ်တြီဃာ်ပုၤတခီတီမုၢ်ဖိတဖၣ်အတၢ်သးအိၣ်မၤတၢ်ဒဲးဘး၊အယ်လုၢ်လၢထူသနူအတၢ်အိၣ်ဖျါန့ၣ်အစ့ၤကတၢ်လၢတၢ်ထံၣ်အမဲာ်ဖံးခိၣ်သးတီၤဒီးယွၤအတၢ်ဘၣ်အသးန့ၣ်လီၤ။ လုၢ်လၢထူသနူအတၢ်လီၤဆိတဖၣ်အံၤဆဲးမၤအသးလၢလံာ်စီဆုံအလီၢ်လံာ်ဒီတကဲတြုၤညါန့ၣ်လီၤ။

ဖဲပဃာ်ဃီဆူလံာ်စီဆုံအသီန့ၣ်၊လုၢ်လၢထူသနူအလၢအပုၤလၢအထီဒါလိာ်အသးခံမံၤအိၣ်ဖျါထီၣ်ကဒီးဝဲ၊ဘၣ်ဆၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျါထီၣ်လီၤဆိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ။

အံၣ်စရူအတၢ်တသးတီၤဖးယံာ်၊လၢအစးထီၣ်လၢလံာ်စီဆုံအလီၢ်လံာ်အပူၤ၊ပာ်တုၤကွံာ်ဒၣ်ပုၤယူအဖိလၢအသးတီၤအိၣ်ဘျီအိၣ်စါတဖၣ်ဒီဖျါခရံၣ်အတၢ်ဟဲဟံးန့ၣ်ပုၤကညိအက့ၢ်အဂီၢ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ။ ဒီးလၢလံာ်စီဆုံအသီအပူၤ၊ပုၤတခီတီမုၢ်ဖိတဖၣ်ဒီးန့ၣ်တၢ်တူၤလိာ်အိၣ်အလၢအပုၤဒ်ယွၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်တပူၤဃီဒီးပုၤအိၣ်ဘျီအိၣ်စါအံၤတသ့ဘၣ်လီၤ။ အယ်၊လၢတၢ်ကနီၤဖးပုၤယူအဖိဒီးပုၤတခီတီမုၢ်ဖိကလုာ်တဖၣ်အဘၣ်စၢၤအဂီၢ်၊ပုၤကွဲးလံာ်စီဆုံအသီတဖၣ်ပာ်ဖျါပုၤပိာ်ခရံၣ်အခံတဖၣ်ဒ်ပိာ်မုၢ်အချံအသးဒီးပုၤတစုာ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်တဖၣ်ဒ်မုၢ်ကီၤလံာ်အချံအသး၊ဖဲအဝဲသ့ၣ်မုၢ်ယူအဖိမုၢ်ဂုၤမ့တမုၢ်ပုၤတခီတီမုၢ်ဖိမုၢ်ဂုၤန့ၣ်လီၤ။

လာတင်အံ့အာယိယုဂ်ရှူးစံးကတိဘဉ်းမုဂ်ကီလံဒ်ပုဖရဲအပင်လာယိဟဉ် ၈:၄၄ အပူန့လီ. တင် အံ့တဲဖျါထီဂ်စိုကီးဘဉ်မနု. လာရိမု ၁၆: ၂၀ အပူ. စီပီလူးကတိဘဉ်ထွဲတင်ဒီး ၁၆:၅၅ ဝဲအဝဲမဂင်ကျာခရံ ဖိလာရိမုအပူတဖဉ်လာယုကယိသဘ်းကွံင်မုဂ်ကီလံလာအဝဲသ့အခိတဖဉ်အဖိလင်န့လီ.

တင်ရုလိဘဉ်ထွဲလာအံ့စရုဒီးပုတခိဘိမုကလုာ်တဖဉ်အဘဉ်စကအိဒီးတင်သံကွင်လာအလီသးဝဲတထံင် န့လီ... ဒီးနမုကွင်တမါရှ ၁၈ ဒီးလီအကတဖဉ်န့,ယုမတင်အာဉ်လီဒီးစီအာတြာဟဉ်လာအဝဲကဆိဉ် ဂုစီအာတြာဟဉ်ဒီးဆိဉ်ဂုအစကအသ့န့လီ. ဒီးပမုဆိကမိဉ်တင်ကွဲးစီဆုအဂုဒ်တင်ဒုးန့ပူလာအအိဒီး တင်ဂဲဒ်အီအမဲင်သ့အါခါဒီး,နအိဒီးတင်ဂဲဒ်တင်အဆိကတင်ဖဲယုမတင်အာဉ်လီဒီးစီအာတြာဟဉ်,ဒီးအ ဝဲဟင်ကီဃာအံ့စရုကလုာ်,ပမုဃာအီလာကလုာ်အကပိဉ်ကဟအတင်လုာ်ဘာဟးဂုာ်ဟးဂီတဖဉ်;အဝဲသ့ လီတဲတင်ကွံင်,ဘဉ်ဆဉ်အဝဲသိဉ်ကွာသိကွာဝဲန့လီ. အဝဲဒီးသဒကလုာ်တုလာမုရံအာဟဲတုန့လီ. မု ရံအာဟဲဒီးဘိးဘဉ်ရုလီတင်အုဉ်ကွာခိဉ်ကွာလာအံ့စရုအဂီန့လီ. နမုကွင်လံတင်သးခကစီဉ်မးသဲန့, ယုဂ်ရှူးစံးဝဲလာမးသဲ ၁၅ အပူ, “ယဟဲလာသိလီမင်အံ့စရုအဂီန့လီ.” ပုကနာဒေမုအံ့ဃုသကွံင်က ညးအီလာအဖိမုအဂီန့လီ. ဒီးကဲထီဉ်တင်မတဲတင်တဘျီအခိန့လီ. ပုဂီမုမံး, “ဂုလံ,ဘဉ်မနုအ ဝဲတမာကျါကွာအဝဲအဖိမု တဘျီဃီလဲဉ်?” ဒီးယုဂ်ရှူးလာကျဲတဘိန့ စံးဝဲ, “အဝဲအံ့ မုတင်ဟူးတင်ဂဲခံမံ တမံတမုဘဉ်ခါ? ယဟဲ ဒ်သိးကစံင်တဲတဲလီတင်အုဉ်ကွာခိဉ်ကွာလာအံ့စရုအသိလီမင်တဖဉ်အဂီန့ လီ. ဘဉ်ဆဉ်လာခဲန့တုလာတင်သးခကစီဉ်အလီခဲကတင်,မးသဲ ၂၈,ဒီးပအိဒီးတင်ဖဲတင်မာသမံတမံ, တင်မာလာပကဘဉ်မာ အိဉ်လာအပူ,ဖဲတင်သးခကစီဉ်လဲတုဆုကလုာ်ခဲလင်, ဆုပုယုအဖိဒီးဆုပုတခိ ဘိမုဖိန့လီ. ခဲအံ့လာရိမုအပူမုတင်လီသးဝဲ,လာတင်ဖဲတင်မာသမံအပူဒေလဲ,စီပီလူးပမုဃာတင် လီဆီ အံ့န့လီ. အဝဲစံးကတိဘဉ်းမု “ဆုပု ယုအဖိအဆိ,လာခဲဆုပုတခိဘိမုဖိအအိန့လီ.” အဝဲ တုာ်ဘဉ်ဝဲလာမုဒါအိဒီးအီလာအပူဂုဖိတဖဉ်အဂီ,ပုလာအအိဒီးစီအာတြာဟဉ်အတင်အာဉ်လီအီလီ တဖဉ်:ယအိဒီးမုဒါလာယကဘဉ်ဘိးဘဉ်ရုလီဆုအဝဲသ့အအိအဆိကတင်န့လီ. အယိအဝဲလဲဆု ဘုဉ်ဘျီဒီးတဲဖျါထီဂ်တင်အာဉ်လီအီလီလာတင်ဟ့ဉ်လီအီဆုပုဖးဒိဉ်လာပုကတဖဉ်မုတင်မုတင်တီန့ လီ. ဘဉ်ဆဉ်ဖဲအဝဲဘဉ်တင်နီဟးထီဉ်အီမုတမုဖဲအဝဲသ့တဒိကန့လင်အီန့,အဝဲလဲဆုပုတခိဘိမုဖိ တဖဉ်အအိသတုကလုာ်န့လီ. ဘဉ်မနုလဲဉ်န့,ဒ်အဝဲဟဲဖျါထီဂ်ဝဲလာ အူးဖူးဂု ၂ အပူအသိး,ခီဖျါခရံ အတင်သံလာထုဉ်စုညါအလီ,တင်အဒုဉ်အဆာလာအလီဖးလာယုဒီးတခိဘိမုအဘဉ်စကဘဉ်တင်ရုလီ ကွံင်အီ...အိဒီးတင်ဟဲဖိဉ်သးအယိအလီလာအအိဒီးပုခဲအံ့ဒ်ပုယုအဖိဒီးပုတခိဘိမုတပုဃီဒ်ယုအဖိ ခွဲဒီးအဖိမုလာတင်လုာ်ဖဲအီတဖဉ်န့လီ.

ဒီးကထာဉ်ရိဘးအဲလ်ဖျါမာဉ် **Dr. Robert L. Plummer**

လံစီဆုအသိညီန့ဟ့ဉ်ပလီပုစုကွာန့ကွာတင်တဖဉ်လာသုတဘဉ်တင်မာလီဂင်အီဒီးဟီဉ်ခိဉ်အံ့ခီဖျါ တင်အိဉ်ဖိဉ်ဒီးဟီဉ်ခိဉ်ပိတင်ထံဉ်အလာအပူလာအထီဒါလိာ်အသးအခဲန့လီ. ဘဉ်ဆဉ်တဘျီဃီ,ပုကွဲးလံစီဆုအ သီတဖဉ်အာဉ်လီဝဲလာပနီကျါလာတင်အိဉ်ဖိဉ်ဒီးဟီဉ်ခိဉ်အဘဉ်စကတမုတင်လာတင်ပုဘဉ်လီ. ဒ်လုာ်လင်ထုသန့ဒိဉ် ထီဉ်အါထီဉ်ဝဲလာလံစီဆုအပူအသိး,ခရံဖိလာပုကတဖဉ်ညီန့အာဉ်လီမဂင်မာကျါတင်ထံဉ်အလုာ်အလင်ဒီးတင်ဆိ ကမိဉ်လာပုတစုကွာန့ကွာတင်တဖဉ်ပိထွဲဝဲန့လီ. ဒီးဒ်မာလီဘဉ်အပူကွံင်အသိး,တင်လီပလိာ်လိာ်သးတနီအိဉ် ထီဉ်လာတင်ဒီးဘးအတင်လုာ်ဘာတင်လာပုပိခရံအခံတဖဉ်အဖိခိဉ်,ဒီးတင်လီပလိာ်လိာ်အသးအကတဖဉ်အထုအထံး ဟဲလာတင် ဘျူးတင်ဖိဉ်လာပုကီးဂဒီးအဂီအတင်ဒ်ဘဉ်ကဒါကွာဟီဉ်ခိဉ်လာအဂုတဖဉ်န့လီ.

လာတင်ဟဲဒိဉ်လံစီဆုအလုာ်လင်ထုသန့အတင်ဒိဉ်ထီဉ်ထီထီဉ်န့ပထံဉ်ဘဉ်လုာ်လင်ထုသန့မုတင်အဂုဒိဉ်လာ လံစီဆုအလီလံဒီးအသီတဖဉ်အပူ,ဒီးလုာ်လင်ထုသန့အလာအပူလာအထီဒါလိာ်အသးတဖဉ်ဒိဉ်ထီထီဉ်လာလံ စီဆုအတင်စံဉ်စီတဲဒီတကျါညါဒ်လဲဉ်န့လီ. ခဲအံ့ပကဃာ်ဃီဆုပုတင်ဂုခိဉ်တီသမံတမံ:လုာ်လင်ထုသန့လီဆီ အက လုာ်ကလုာ်အတင်ဒိဉ်ထီဉ်လဲဉ်ထီဉ်လာတင်ကွဲးစီဆုအပူန့လီ.

တၢ်အကလုာ်ကလုာ် VARIETY

ဖဲပယိထံလံာ်စီဆုံအလီၢ်လံာ်န့ၣ်,ဖျါဖဲဖျါဖျါဖျါလၢအဝဲပာ်ဃုာ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီဒီးတၢ်မၤလိာ်အါမးလၢဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤလၢကမၤဂၢၢ်ထီၣ်ကျၢထီၣ်အိၣ်စၢကလုာ်အလုၢ်လၢထူသန့န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အံၤတဖၣ်ဝဲလၢယုၤမုၢ်လၢအိၣ်စၢအလုၢ်လၢထူသန့န့ၣ်လၢကလီၤဂၢၢ်လိာ်အသးတဖၣ်ဃီဘၣ်န့ၣ်လီၤ. နီၣ်နီၣ်န့ၣ်,ဒ်ပုၤတဝၢလီၤဆီလၢအိၣ်စၢအပူၤမၤဘၣ်ထွဲယုၤအတၢ်လိာ်ဖျါလီၤဆီဆီဒီးထီၣ်ရီၤလၢတၢ်သးတီၢ်အပူၤန့ၣ်,လုၢ်လၢထူသန့အဒိအတၢ်အကလုာ်ကလုာ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လီၤဆီအကလုာ်ကလုာ်အါမၤအံၤမၤအသးတဘျီဃီန့ၣ်လီၤ.ပုၤလုၤဝဲဖိအဝဲတဖၣ်မၤဘၣ်ထွဲယုၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢကျဲလီၤတၢ်တနီၤလၢအဝဲသ့ၣ်အပူၤတဝၢအပူၤ,ဖဲတဘျီဃီဖိဟံးဒီးထံကီၢ်ခိၣ်န့ၣ်အကတဖၣ်မၤဘၣ်ထွဲယုၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီလီၤဆီဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. တံၣ်ဖိဃီဖိတဒုၣ်မၤဘၣ်ထွဲယုၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢကျဲလၢအဘၣ်ဘျီဘၣ်ဒါလၢအဒုၣ်ဖိထၢဖိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်အံၤအမဲာ်ညါ,တၢ်လီၤဆီအကလုာ်ကလုာ်အါန့ၣ်အန့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲဒ်ယုၤဟ့ၣ်တၢ်လိာ်ဖျါလီၤဆီအါထီၣ်အါထီၣ်ဆူအိၣ်စၢဒ်တၢ်ဆၢကတီၢ်လဲၤတရံးဆူညါကွၢ်ကွၢ်န့ၣ်လီၤ. ယုၤမၤလိာ်လုၢ်လၢထူသန့ဒိတဲာ်လီၤတၢ်လီၤဆဲးလၢအပူၤဂီၢ်မုၢ်အဂီၢ်ဒ်အဝဲသ့ၣ်လဲၤထီၣ်ဆူညါခိဖျါကွၢ်ပုၤမုၢ်ကနၢဒီးဒိတဲာ်လီၤဆီတဖၣ်လၢတၢ်မၤန့ၣ်ကီၢ်ကနၢဒ်အကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ယုၤတံာ်ပာ်စၢတၢ်ဆီတလဲတဖၣ်ဖဲအဝဲသ့ၣ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်ဒီးစီၤဟံးလၢအိၣ်စၢအပူၤဒီးဖဲအဝဲမၤလိာ်စီရုၤလီၤမိၤလၢကသ့ၣ်ထီၣ်တၢ်လုၢ်ဟံၣ်လၢယုၤရုၤလုၣ်အပူၤစ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. တၢ်လီၤဆီအကလုာ်ကလုာ်အကတဖၣ်လၢအိၣ်စၢအလုၢ်လၢထူသန့အပူၤမၤအသးလၢတၢ်စိာ်မၤကဲကုၢ်ဒီးတၢ်စိာ်မၤကဲကုၢ်ဝဲအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ.

အိၣ်စၢအလုၢ်လၢထူသန့အတၢ်အိၣ်မူအကဟံးတနီၤတဆီတလဲကဲၣ်ဆိးလၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်စံာ်စီတဲာ်ဒိတဘၣ်ညါဘၣ်လီၤ. အဝဲန့ၣ်မုၢ်ပာ်ဖးဒိၣ်အလုၢ်လၢထူသန့စးထီၣ်လၢအခိၣ်ထံးတုၤလၢအကတၢ်န့ၣ်လီၤ. တမ့ၢ်ကွၢ်ဂီၤလၢအဒိၣ်လၢဟံၣ်ဃီအပူၤန့ၣ်လီၤ. တမ့ၢ်ကွၢ်ဂီၤထဲတမံၤဖဲခဲလၢဘၣ်လီၤ. ယဘၣ်တၢ်ဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ယၤလၢတၢ်ကတီၢ်ဒိ,လၢအစံးနကဘၣ်ပာ်ဒိၣ်နပာ်ဒီးတဘၣ်ဆိၣ်ဃီန့ၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သန့က့,လုၢ်လၢထူသန့အါတက့ၢ်မုၢ်ပာ်ဖးဒိၣ်လၢပူၤအသန့စးထီၣ်လၢအခိၣ်ထံးတုၤလၢအကတၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢကျဲအကတဘၣ်န့ၣ်,အဝဲသ့ၣ်အထံဖိကီၢ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူဆီတလဲအသးလီၤလီၤလၢဒိၣ်တဖၣ်စးထီၣ်လၢပုၤကညီတဒုၣ်တထၢကကျိၣ်ဖိဒီးလၢခဲကဲထီၣ်ကလုာ်ဒုၣ်အကွၢ်အဂီၢ်လၢတၢ်ရဲၣ်ကျဲကၤဖျါဃံးဃံးဖိ,လၢခဲကတၢ်ဆူကလုာ်အပတီၢ်,ဒီးလၢခဲကလုာ်ဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအီၤဒီးအဝဲသ့ၣ်မုၢ်ဒုၣ်လုၢ်လၢထူသန့လၢဟီၣ်ခိၣ်ဘီမုၢ်ပာ်ဖးဒိၣ်အကျါတမံၤဒီးဂုၢ်ကျဲးစးန့ၣ်ပာ်,ဒ်ယုၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်အသိးဖဲန့ၣ်အခါပမုၢ်ပုၤဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. အဃီ,ထံၣ်ကီၢ်သးတၢ်အိၣ်သးဝဲန့ၣ်ဆီတလဲလၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်လီၤလီၤလၢဒိၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်အကတီၢ်ဖဲန့ၣ်လီၤ.

ဒီးကထာ်ကွီၣ်အိၣ်စီးထံ Dr. John Oswalt

ဖဲပယိဃီပသးဆူလံာ်စီဆုံအသီန့ၣ်ပထံၣ်န့ၣ်တၢ်လီၤဆီအကလုာ်ကလုာ်ကဒီးန့ၣ်လီၤ. လံာ်စီဆုံအလီၢ်လံာ်လုၢ်လၢထူသန့အဒိအတၢ်တဖၣ်တၢ်မၤဘၣ်ထွဲအီၤသ့ဒီးဒုၣ်တၢ်,ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ကဘၣ်ထံၣ်အီၤတကျိၣ်ဃီဒီးတၢ်ဂုၢ်လၢယုၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်တမ့ၢ်လၢကလုာ်ထဲတကလုာ်ဘၣ်လီၤ. ယုၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်ခဲအံၤမုၢ်တၢ်အိၣ်ဖျါ,ပုၤတဝၢလၢတၢ်ကီးအီၤလၢကအိၣ်မူလၢကလုာ်အလုၢ်လၢထူသန့လီၤဆီအါမးအကျါန့ၣ်လီၤ. အဃီ,ဒ်နကမုၢ်လၢသ့ၣ်သ့ၣ်အသိး,လၢတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤအသီအစီၤယုၤဆုၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်လၢအသးတီတဖၣ်လၢကမၤဒိၣ်ထီၣ်အါထီၣ်လုၢ်လၢထူသန့အကလုာ်ကလုာ်ဒိၣ်ထီၣ်တက့ၢ်ဒုၣ်လဲာ်လီၤ.

တၢ်လီၤဆီလၢပုၤကညီဒီးတၢ်ကွၢ်ဆၢာ်မဲာ်တဖၣ်အပူၤဆုၤခရံၣ်ဖိအပူၤတဝၢတဖၣ်လၢကမၤဘၣ်ထွဲလံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်လိလၢကျဲလီၤဆီလိာ်အသးတကဒီးတကန့ၣ်လီၤ. အဒိ,ပုၤစူၤက့ၢ်န့ၣ်က့ၢ်တၢ်ပုၤယုၤအဖိဒီးပုၤတခိဘီမုၢ်တီၢ်န့ၣ်လုၢ်လၢထူသန့အတၢ်ဖိထွဲမၤထွဲလီၤဆီတဖၣ်သန့ထီၣ်အသးလၢအဝဲသ့ၣ်အနီၢ်ကစၢ်ဒုၣ်ဝဲအတၢ်ကွၢ်ဆၢာ်မဲာ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်ဖျါလၢအအိၣ်လၢတၢ်လီၤကစီၤလီၤဆီတဖၣ်ကဘၣ်ဆိကမိၣ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးအဝဲသ့ၣ်အပူၤဂီၢ်မုၢ်ဒီးအတၢ်ကွၢ်ဆၢာ်မဲာ်ဒုၣ်ဝဲဒ်အဝဲသ့ၣ်မၤဘၣ်ထွဲလံာ်စီဆုံန့ၣ်လီၤ. ဒီးဟံၣ်ဃီထၢအကရူၢ်လီၤဆီအါမးဖိထွဲယုၤအကလုာ်ကထါလၢကျဲလီၤဆီအါမးအပူၤပုၤဒီးတၢ်သးတီန့ၣ်လီၤ.

ဘဉ်ဆဉ်မ့ၣ်တၢ်အရူဒိၣ်လၢပကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်လၢတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအသီအတၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်လီၤဆိတမၤအသး တဘျီသီခဲလၢာ်ဘဉ်လီၤ. ဘူးကအိၣ်တယၢဖျါန့ၣ်န့ၣ်န့ၣ်,ယွၤလီၣ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ဘဉ်သးလၢတၢ်အိၣ်ဖျါအဂီၢ်ခိဖျါခရံၣ်ဒီးခိဖျါ ခရံၣ်အတၢ်မၤဖိတဖၣ်ဒီးဝံတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဃိ,တၢ်အိၣ်ဖျါအလုၤလၢထူသနူလၢလံာ်စီဆုံအသီအပူၤစ့ၢ်ကိးလီၤဆိဝဲလၢ တၢ်ဆၢကတီၢ်အဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဒိ,တၢ်ပိာ်ထွဲမၤတၢ်ဒီးကူးတရံးဆိတလဲလီၤလီၤလၢလးဖဲပူၤတၢ်မၤဖိဒီးတၢ်အိၣ်ဖျါသးပုၤ တဖၣ်ထီၣ်လီၤအသးလၢယၢဂူၤလုၣ်အပူၤလၢမၤတၢ် ၁၅ န့ၣ်လီၤ. ဒီးတဘျီလၢလၢဖဲလံာ်စီဆုံအသီတၢ်ကွဲးအိၣ်ဒီးဒီးန့ၣ်ဘဉ် အိၣ်န့ၣ်,ခရံၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါလီၤဆိတဖၣ်လဲၤခိဖျါဘဉ်တၢ်ဆိတလဲန့ၣ်လီၤ. ဒီးလၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အဂုၤအဂၤတဖၣ်အဃိ,ပ အိၣ်ဒီးလုၤလၢထူသနူလီၤဆိအကလုာ်ကလုာ်လၢခရံၣ်ဖိအပူၤတဝၢအပူၤလၢလံာ်စီဆုံအသီအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ခဲအံၤပကသ့ၣ်ကိးတၢ်လံာ်စီဆုံအလုၤလၢထူသနူဒီးခွဲတၢ်မၤဘဉ်ထွဲခိဖျါညုၣ်ညုၣ်သမံသမိးလုၤလၢထူသနူအ လံာ်စီဆုံအိၣ်ထံးခိၣ်ဘိဒီးကျဲလၢလံာ်စီဆုံအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်အါထီၣ်ဒိဘဉ်ကဒါက့ၤလုၤလၢထူသနူလၢလံာ်စီဆုံအပူၤဝံ,ပက ဃဉ်ဃီၤပသးဆူပတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်သၢမံတမံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆိကမိၣ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးတၢ်ခဲလၢာ်အံၤကဘဉ်စံးကတီၢ်ဘဉ်ဃး ပခွဲအတၢ်မၤဘဉ်ထွဲတၢ်ကွဲးစီဆုံမနုၤလဲၣ်?

တၢ်မၤဘဉ်ထွဲတၢ် APPLICATION

လၢပမုၢ်နံၤအပူၤ, ပုၤ **evangelical** အါမးဆိကမိၣ်ဘဉ်ဃးတၢ်န့ၣ်အါတက့ၢ်ဒိအမ့ၢ်တၢ်ဘဉ်ဃးထဲလၢအက စၢ်ဒၣ်ဝဲအဂီၢ်,နီၣ်ကစၢ်အတၢ်ဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤလၢတၢ်ကမၤလီၤတံာ်တၢ်အဂီၢ်,တၢ်ကွဲးစီဆုံအိၣ်ဒီးတၢ်အါမးလၢကစံးက တီၢ်ဘဉ်ဃးပနီၣ်ကစၢ်အတၢ်လဲၤတၢ်ဒီးယွၤန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ပဝဲအါကမၤထီထီၣ်လံာ်စီဆုံအတၢ်အိၣ်ဖျါအံၤတုၤဒၣ်လဲာ်လၢ ပအိၣ်ဒီးတၢ်သးစဲတဆံးတက့ၢ်ဖိလၢတၢ်မၤဘဉ်ထွဲတၢ်ကွဲးစီဆုံလၢခွဲအလုၤလၢထူသနူအံၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ဒိပက ထံာ်ဘဉ်အသိး,တၢ်ကွဲးစီဆုံပာ်ဒိၣ်လုၤလၢထူသနူအတၢ်ထီၣ်ကွဲးပတၢ်န့ၣ်အါဒိၣ်မးလၢပကဘဉ်အးလီၤပသးဆူတၢ်မၤဘဉ် ထွဲတၢ်ကွဲးစီဆုံဆူလုၤလၢထူသနူတနံၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

ပကဆိကမိၣ်ပာ်သးခွဲတၢ်မၤဘဉ်ထွဲလၢလံာ်စီဆုံသိၣ်လိဝဲဘဉ်ဃးလုၤလၢထူသနူအဂ့ၢ်လၢကျဲတဘျီဃီလၢပ ကွၢ်သကိးတၢ်လုၤလၢထူသနူအိၣ်ထံးခိၣ်ဘိဒီးအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၤထီၣ်လၢတၢ်ကွဲးစီဆုံအပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢခံ,ပကထံာ်ဘဉ် လုၤလၢထူသနူလၢပုၤလၢအထီဒါလီၤအသးခံမံၤကဒိဘဉ်ကဒါက့ၤပတၢ်မၤဘဉ်ထွဲလံာ်စီဆုံတနံၤအံၤဒိလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးလၢခံ ကတၢ်,ပကထံာ်ဘဉ်ခွဲတၢ်မၤဘဉ်ထွဲကဘဉ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးလုၤလၢထူသနူအတၢ်လီၤဆိအကလုာ်ကလုာ်လၢယွၤပာ်လီၤ ဝဲလၢပဆၢကတီၢ်အဂီၢ်ဒိလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ပကစးထီၣ်လၢလုၤလၢထူသနူအတၢ်မ့ၢ်တၢ်အရူဒိၣ်လၢပခွဲအတၢ်မၤဘဉ်ထွဲတၢ် န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢအရူဒိၣ် IMPORTANCE

လံာ်စီဆုံအတီၢ်အါမးမၤစၢၤပုၤလၢပကန့ၣ်ပာ်ဘဉ်မနုၤမ့ၢ်တၢ်အရူဒိၣ်လၢပကဘဉ်မၤဘဉ်ထွဲလံာ်စီဆုံဆူခွဲအလုၤ လၢထူသနူခဲအံၤလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ကျဲလၢအညီဒိၣ်ထီၣ်အကျါတဘျီလၢပကထံာ်တၢ်အံၤမ့ၢ်ပကဘဉ်ဆိကမိၣ်ပာ်သးခ ရံၣ်ကိးပုၤပိာ်အခံတဖၣ်လၢကလုာ်ဘၢလုၤလၢထူသနူကိးမံၤဒဲးလၢဟီၣ်ခိၣ်အပူၤခိဖျါသိၣ်လိတၢ်ခဲလၢာ်လၢအဝဲမၤလိတုၤလၢ လၢပုၤပုၤဒိလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဒိကန့ၣ်ကျဲလၢယုၣ်ရှုးပာ်လီၤဝဲလၢမးသဲ ၂၈:၁၉-၂၀ အပူၤ,လံာ်ညီန့ၣ်တတီၢ်လၢခရံၣ်ဖိတဖၣ်ညီန့ၣ်ကိးအိၣ်လၢ တၢ်မၤလိာ်ဖးဒိၣ်မ့တမ့ၢ်“သးခုကစီၣ်အတၢ်မၤလိာ်”န့ၣ်လီၤ. လၢလံာ်တတီၢ်အံၤအပူၤ,ယုၣ်ရှုးစံးဘဉ်အပျါအဘီၣ်:

လဲၤဒုးကဲထီၣ်ပုၤကလုာ်တဖၣ်ခဲလၢာ်လၢယုၣ်ယဘီၣ်တက့ၢ်. ဒီးဘျးအိၣ်လၢပာ်,ဖိခွဲ,ဒီးသးစီဆုံအမံၤအပူၤတ က့ၢ်. ဒီးသိၣ်လိသီလိအိၣ်,ဒ်သိးကတီၢ်န့ၣ်ကယံာ်တၢ်လၢယမၤလိာ်တုၤသုခဲလၢာ်တက့ၢ် (မးသဲ ၂၈:၁၉-၂၀).

လံာ်တတီၢ်အံၤပာ်ဖျါဖျါလီၤခရံၣ်အပူၤပိာ်အခံတဖၣ်အတၢ်မၤတုၤလၢအဝဲဟဲက့ၤကဒါက့ၤလၢအလၢကတီၢ်အ ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်လၢတၢ်ကပာ်လုၤပာ်ပုၤအဝဲဘဉ်ထွဲဒီးပခွဲအလုၤလၢထူသနူအတၢ်ဂုာ်ကျဲမၤတၢ်ဒိလဲၣ်အဂီၢ်,မ့ၢ် တၢ်မၤစၢၤလၢပကထံာ်တၢ်သးခုကစီၣ်အံၤအတၢ်မၤလိာ်ဟဲက့ၤသီၣ်ဘဉ်ကဒါက့ၤလုၤလၢထူသနူအတၢ်မၤလိာ်တၢ်ဟ့ၣ် အိၣ်ဆူပုၤကညီကလုာ်လၢခါမိၣ်အိၣ်ထံးဒိလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢခါမိၣ် ၁:၂၈ အလုၤလၢထူသနူအတၢ်မၤလိာ်အပူၤ,ယွၤစံး ဘဉ်ပုၤကညီလၢ“ကသ့ၣ်ထီၣ်ဒီးအနီၣ်ဂံၢ်ကဘဉ်အါထီၣ်န့ၣ်လီၤ.”

ဒီန့ၣ်အသိးလၢမးသဲ ၂၈:၁၉ အပူၤခရံၣ်ကိးအပျီၣ်အဘိၣ်တဖၣ်လၢကမၤအါထီၣ်အနီၣ်ဂံၢ်ဖဲအဝဲစံး. “လဲၤဒုးကဲ ထီၣ်ပုၤကလုာ်တဖၣ်ခဲလၢာ်လၢယပျီၣ်ယဘိၣ်. ဘျၢအဝဲသ့ၣ်လၢပၤကစၢ်ဒီးဖိဒီးသးစီဆုံအမံၤအပူၤတက့ၢ်” န့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးဒၣ် စီအဒၣ်ဒီးနီၣ်အံၣ်အုကဘၣ်မၤပဲၤဟီၣ်ခိၣ်လၢယုၤအဂီၢ်န့ၣ်,ခရံၣ်ဖိတဖၣ်စ့ၢ်ကိးကဘၣ်မၤအါထီၣ်ယုၤအဂီၢ်လၢဘၣ်တၢ် အုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်အါတဖၣ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. ဒီးပမၤတၢ်အံၤတက့ၢ်တခါဖျိဆုၢ်ပုၤဂီၢ်မုၢ်ဆူတၢ်န့ၣ်လၢအုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်တၢ်လၢခရံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်ယုၣ်ဂျူးအတၢ်သးခုကစီၣ်တၢ်မၤလိာ်တအိၣ်ပတုၣ်ဒၣ်ဒီးမၤအါထီၣ်ယုၤအခူအပူၤလၢအသးတီအနီၣ်ဂံၢ် ဖါဘၣ်လီၤ. လၢမးသဲ ၂၈:၂၀ န့ၣ်,ပတၢ်မၤတၢ်သးခုကစီၣ်ဟ်ဃုာ် “သိၣ်လိသီလိအဝဲသ့ၣ်လၢကဒိကန့ၣ်တၢ်ခဲလၢာ်လၢယ မၤလိာ်န့ၣ်” န့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးဒၣ်စီအဒၣ်ဒီးနီၣ်အံၣ်အုတၢ်ကိးအါလၢကဒိကန့ၣ်ယုၤခိဖျိမၤပဲၤဟီၣ်ခိၣ်ဒီးပအါအသိး,ခရံၣ်ဖိ တဖၣ်ကဘၣ်သိၣ်လိပုၤကလုာ်ကိးကလုာ်ဒဲးလၢကဒိကန့ၣ်ယုၤခိဖျိပိာ်ထွဲအတၢ်မၤလိာ်,ဒီးတၢ်န့ၣ်ဟ်ဃုာ်တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်လၢ လုလၢထူသန့အကဟ်ကိးကဟ်ဒဲးဃုာ်ဃုာ်အဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပက့ၢ်အါလၢက့ၢ်ဒ်အံၤသ့ဝဲ: စီအဒၣ်ဒီးနီၣ်အံၣ်အုကဘၣ်ဒိကန့ၣ်ယုၤဒီးသ့ၣ်ထီၣ်လုၢ်လၢထူသန့ခိဖျိပုၤဟီၣ် ခိၣ်,ဒီးပကဘၣ်ဒိကန့ၣ်ယုၤဒီးသ့ၣ်ထီၣ်လုၢ်လၢထူသန့ခိဖျိဒုးကဲထီၣ်ကလုာ်တဖၣ်လၢအပျီၣ်အဘိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကြးမ့ၢ်တၢ်ဖျိတြၢၢ်ကလၢလၢမးသဲ ၂၈ လၢယုၣ်ဂျူးမုၢ်လၢအပူၤပိာ်အံၤတဖၣ်ကအိၣ်ဒီးတၢ်ဒိဘၣ်ကဒါက့ၢ် လုၢ်လၢထူသန့ကိးမံၤဒဲးခိဖျိတြၢၢ်ပုၤစ့ၢ်က့ၢ်က့ၢ်တၢ်ကိးကဒဲးဒီးသိၣ်လိအတၢ်မၤလိာ်တဖၣ်ဆူကလုာ်ကိးကလုာ်ဒဲးန့ၣ်လီၤ. အတၢ်သိၣ်လိသီလိပံၤဖျိထီၣ်ကမ့ၢ်အလုၢ်လၢထူသန့အတၢ်ဂ့ၢ်ကိတဖၣ်ဒိၣ်မးဒ်အမ့ၢ်တၢ်ဖျိတၢ်ယာ်,ကျိၣ်စ့,တၢ်အိၣ် ဆူၣ်အိၣ်ချ့,တၢ်ဒီးတ့ၢ်ဖျိ,တၢ်တီတၢ်လီၤ,ကလုာ်ဃုာ်,ထံၣ်ဂျိၣ်ကိာ်သဲဒီးတုၤဒၣ်လဲာ်တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ခိတၢ်သ့န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်အံၤ အဃိ,ပထံၣ်ဘၣ်လံာ်စီဆုံအသိအလံာ်တဖၣ်ထိးဘၣ်လုၢ်လၢထူသန့အတၢ်ဂ့ၢ်ကိးလၢအတက့ၢ်လဲာ်န့ၣ်လီၤ.

တကျိၣ်ဃိဒီးတၢ်အံၤ,လၢမးသဲ ၅:၁၃-၁၄ အပူၤ,ခရံၣ်လၢအနီၣ်ခိနီၣ်ခိအပူၤဟ်ဖျိထီၣ်အပျီၣ်အဘိၣ်တဖၣ်ဒ်:

ဟီၣ်ခိၣ်အအံၤသ့...ဒီး... ဟီၣ်ခိၣ်အကဟ်န့ၣ်လီၤ (မးသဲ ၅:၁၃-၁၄).

ဒ်တၢ်စံာ်စီတဲစီဒုးန့ၣ်တ့ၢ်ဝဲတဘျီဘၣ်တဘျီအသိး,ဖဲပုၤပိာ်ယုၣ်ဂျူးအံၤလၢအသးတီတဖၣ်အးလီၤအသးဆူတၢ် သိၣ်လိတၢ်ခဲလၢာ်လၢခရံၣ်မၤလိာ်ဆူကလုာ်ကိးကလုာ်ဒဲးန့ၣ်,ပအိၣ်ဒီးတၢ်အဟီၣ်လၢအလုၢ်ဘၢလုၢ်လၢထူသန့အတၢ်အိၣ် ဖျိကိးကဟ်ဒဲးလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိတဘျီညါအပူၤလၢအကဟ်တကဟ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးလၢတၢ်အံၤအဃိ,ပခုခါအတၢ်မၤဘၣ်ထွဲလံာ်စီ ဆုံကဘၣ်ဟ်ဖျိထီၣ်ပုၤကညိအလုၢ်လၢထူသန့လၢလၢပုၤပဲၤကိးကဟ်ဒဲး န့ၣ်လီၤ.

လၢမးသဲ၅န့ၣ်,ယုၣ်ဂျူးစံးဘၣ်အပျီၣ်အဘိၣ်တဖၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်မ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်အအံၤသ့ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အကဟ်န့ၣ် လီၤ. ဒီးဆူခါပုၤဖးလံာ်ဖိတဖၣ်န့ၣ်,တၢ်တဲဖျိထီၣ်လၢပနီၣ်ပၤအါကိတကလုာ်အံၤ... ဆိကမိၣ်ဘၣ်ဃး,ပုၤဖး လံာ်ဖိလၢပုၤတဖၣ်အဂီၢ်,ကျိၣ်အဝဲန့ၣ်ဟ်ဖျိထီၣ်မနုၤလီၤဆီဒၣ်တၢ်သ့ၣ်လီၤအဂံၢ်လၢလုၢ်လၢထူသန့လၢတၢ် ကွဲးစီဆုံအပူၤမနုၤလဲာ်? ဒီးအံၤသ့မ့ၢ်တၢ်တမံၤလၢပာ်ကီၤတၢ်ဖိတၢ်လံာ်လၢကအုၣ်သံသ့ၣ်တဖၣ်အဃိအံၤသ့ တၢ်ဖးန့ၣ်အါလၢတၢ်ဖးတၢ်ညါမ့ၢ်တၢ်ညါပုၤလၢကပၤဃာ်အါလၢတၢ်အုၣ်သံကွံာ်,ကဟ်ကီၤဃာ်ဝဲ အါ,ဒီးအဝဲမ့ၢ်တၢ်တမံၤလၢအဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်အရီးန့ၣ်လီၤ. ဒီးဆိကမိၣ်ကွဲးခရံၣ်ဖိအဂ့ၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. အဝဲသ့ၣ်အ တၢ်လုၢ်ဘၢတၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အပူၤကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်တီတၢ်လီၤဒုးအိၣ်ထီၣ်လုၢ်လၢထူသန့အရီးဃုာ်ဒီးယုၤအတၢ်မ့ၢ် တၢ်တီတၢ်အိၣ်ဝဲဆိးဝဲန့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်ကဟ်ပာ်ဖျိထီၣ်တၢ်န့ၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ. တၢ်ကဟ်လၢတၢ်ကွဲးစီဆုံဒိတဘျီ ညါအပူၤတၢ်ထံၣ်အါဒ်တၢ်လီၣ်ဖျိထီၣ်အက့ၢ်အဂီၢ်,ဒ်အလီၣ်ဖျိထီၣ်သးန့ၣ်လီၤ. ဒီးခရံၣ်ဖိတဖၣ်ကဘၣ်အိၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်အပူၤလီၣ်ဖျိထီၣ်ယုၤမ့ၢ်မတၤ,ဒုးဟူထီၣ်သိလီၤတၢ်,မၤကဟ်ထီၣ်ဟီၣ်ခိၣ်လၢအခံးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဒီး တၢ်တီတၢ်လီၤဘၣ်ဃးယုၤမ့ၢ်မတၤလဲာ်န့ၣ်လီၤ.

ဒီးကထာ်ဒိဘၣ်အဲလ်ဖျါမာ် Dr. Robert L. Plummer

လၢပတၢ်မၤလိဘၣ်ဃးခါတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်ဒီးလံာ်စီဆုံအလုၢ်လၢထူသန့န့ၣ်,ပထံၣ်ဘၣ်တ့ၢ်လံာ်လုၢ်လၢထူသန့ အတၢ်မ့ၢ်တၢ်လၢအရ့ဒိၣ်လၢပုၤပိာ်ခရံၣ်အံၤတဖၣ်အဂီၢ်တနံၤအံၤန့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤမပကက့ၢ်သကိးပတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်ခံထံၣ်

တထံန့်တကွာ၊ လုလင်ထူသနူလာပွဲလောအထိဒါလိာ်အသးခံမံအတၢ်အိၣ်ဆိးကြးဒိဘၣ်ကဒါပခွခါအတၢ်မၤဘၣ်ထွဲလံာ်စီဆံၣ်လဲၣ်?

တၢ်ထံၣ်အလၢအပွဲလောအထိဒါလိာ်သးတဖၣ် OPPOSING IDEALS

ဖဲခရံၣ်ဟဲဆူဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်,အဝဲသ့ၣ်လီၤတၢ်အတၢ်မၤန့ၣ်တၢ်ဖးဒိၣ်လၢခံကတၢ်တပတီၢ်လၢမုၢ်ကီၤလံာ်အဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်မၤန့ၣ်အံၤကဘၣ်တၢ်မၤလၢမၤပွဲအံၤထဲဒၣ်ဖဲခရံၣ်ဟဲကွၢ်ကဒါကွၢ်လၢအလၢကပီၤအပူၤဖဲတၢ်ခဲလၢာ်လၢထီၣ်ပွဲထီၣ်အကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တဘျီဃီ,ဖဲအဘီအမုၢ်ဆဲးအိၣ်ဆိးအကတီၢ်န့ၣ်,ပှၤကညိကလုာ်ဆဲးနီၤဖးလီၤအသးလၢမုၢ်ကီၤလံာ်အချံအသ့ၣ်,ဟီၣ်ခိၣ်လၢအတၢ်တန့ၣ်တၢ်လၢဂုၢ်ကျဲးစးပိာ်ထွဲလုာ်လၢထူသနူအလၢအပွဲလောအပူၤထီၣ်ထီဒါယွၤ,ဒီးနီၣ်အိၣ်အုအချံအသ့ၣ်,ပှၤပိာ်ခရံၣ်အခံလၢအဂုၢ်ကျဲးစးပိာ်ထွဲလုာ်လၢထူသနူအလၢအပွဲလောအမၤယွၤအတၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်,ဒ်အမ့ၢ်တၢ်လၢလံာ်စီဆံၣ်အစၢ်ဆၢကတီၢ်အသိး,တၢ်အကျိၤလၢယွၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အဘၣ်စၢၤတမ့ၢ်တၢ်လၢတၢ်ပွဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တုၤလၢခရံၣ်ဟဲကွၢ်ကဒါကွၢ်န့ၣ်,အပူၤဂီၢ်မုၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဖီခိၣ်ကဆဲးဂဲၤပျၢ်ကျဲးစးတၢ်ဒီးတၢ်ဒဲးဘးအတၢ်လုာ်ဘၢတၢ်လၢအအိၣ်လီၤတဲာ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပထူၣ်ဖျဲးထီၣ်လၢတၢ်ဒဲးဘးအတၢ်ပတၢ်အဖီလံာ်,ဘၣ်ဆၣ်တပူၤဖျဲးလၢအတၢ်လုာ်ဘၢတၢ်ဘၣ်လီၤ. တဘျီဃီယွၤအတၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ်လၢပှၤကိးဂးဒဲးအဂီၢ်တြီဃာ်ဒဲးဒၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒ်သိးလၢပှၤတစ့ၢ်ကွၢ်န့ၣ်တၢ်တဖၣ်ဒၣ်လဲာ်အိၣ်မူလၢကျဲးလၢ,အလီၤပလိာ်လိာ်အသးဒီးယွၤအတၢ်ဘၣ်သး,တနီၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်အံၤလီၤဆီဒၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢကလုာ်လၢတၢ်သးခုကစီၣ်အိၣ်ဒီးအတၢ်လုာ်ဘၢဖးဒိၣ်အလီၤန့ၣ်လီၤ.

ဒ်ပှၤပိာ်ခရံၣ်အခံတဖၣ်အသိး,မ့ၢ်ပမူဒါလၢပကပိာ်ထွဲလုာ်လၢထူသနူအကျဲးလၢအမ့ၢ်အတီဒီးယွၤအတၢ်ဘၣ်သးဒီးဟးဆွဲးတၢ်လၢအတမ့ၢ်တတီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တဘျီဃီကျဲးလၢပလူၤပိာ်ကဘၣ်လီၤဆီဒဲဒၣ်ဒိၣ်မးဒီးဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်တဖၣ်တဘျီဘၣ်တဘျီဟ့ၣ်ပလီၤအပှၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိလၢအအိၣ်ထံးတဖၣ်ထီဒါတၢ်လီၤတဲာ်ကွံာ်လၢတၢ်ဂီၤတၢ်ဖီၣ်အပူၤ,တၢ်ကလုာ်ကလီၤ,တၢ်အဲၣ်လီၤသး,တၢ်ပာ်ထီၣ်ထီသး,တၢ်တတီၤတလီၤဒီးတၢ်တူၢ်လိာ်လုာ်လၢထူသနူအအာအသိအဂုၤအဂတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲပထံၣ်တၢ်အာတၢ်သီအကလုာ်တဖၣ်အံၤလၢပနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအမုၢ်နံၤတပူၤန့ၣ်,ပကဘၣ်ဃုာ်တရံးယံာ်ကွံာ်ပသးလၢအံၤန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်,လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်အဂတဖၣ်န့ၣ်,ပှၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်တဖၣ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအဝဲသ့ၣ်အပှၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိတဖၣ်လၢကပာ်သ့ၣ်ပာ်သးတၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ်လၢပှၤကိးဂးဒဲးအဂီၢ်အတၢ်ဒိၣ်ဘၢတၢ်လၢပှၤတတၢ်ဂုၤလိာ်ဘၣ်ထွဲ,စးဖိကဟၣ်,တၢ်စုသ့တၢ်မၤ,တၢ်သ့ၣ်ဝံၣ်သးဆၢ,တၢ်သ့တ့သ့ဘျီ,ဒီးထံၣ်ဂီၢ်သဲးအတၢ်အိၣ်ပျၢ်လီၤဆီအဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ကိးဘျီဒဲးပထံၣ်ဘၣ်လၢတၢ်ကွဲးစီဆံၣ်တဖၣ်အာၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ပှၤတစ့ၢ်ကွၢ်န့ၣ်တၢ်တဖၣ်အတၢ်အိၣ်မူအကျဲးန့ၣ်,ပကဘၣ်ဃုာ်ကွၢ်တၢ်ကဲထီၣ်အသးလၢအလီၤပလိာ်လိာ်သးဘၣ်ဃးယွၤအဘျူးအဖျိၣ်လၢပှၤကိးဂးဒဲးအဂီၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အလုာ်လၢထူသနူမုၢ်မဆါတနံၤအံၤအဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်အိၣ်ဂၢၢ်ကျၢၤသးတီဒီးတၢ်ကွဲးစီဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိသီလိဒီး,ပကဘၣ်အာၣ်လီၤမၤဂၢၢ်မၤကျၢၤသးတီဒီးတၢ်ကွဲးစီဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိသီလိဒီး,ပကဘၣ်အာၣ်လီၤမၤဂၢၢ်မၤကျၢၤတၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ်လၢပှၤကိးဂးဒဲးအဂီၢ်အတၢ်ဆိၣ်ဂုၤလၢခဲအ့ၣ်,တၢ်စုသ့တၢ်မၤ,ထံၣ်ဂီၢ်သဲးဒီးတၢ်အိၣ်မူကိးကပၤဒဲးအပူၤပွဲဒီးတၢ်သဘျူန့ၣ်လီၤ.

ကမ့ၢ်တၢ်အကီသ့ၣ်သ့ၣ်လၢပဂီၢ်တဘျီဘျီဖဲပပဲာ်ဖးနီၤဖးတၢ်ကွဲးစီဆံၣ်အလုာ်လၢထူသနူအဒိအတဲာ်ဘၣ်ထွဲဒီးပမုၢ်နံၤဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အါတက့ၢ်န့ၣ်,ပကဘၣ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးကျဲးလၢယွၤပာ်ဆုၢ်န့ၣ်ကျဲးလုာ်လၢထူသနူအနီၣ်ထီၣ်လီၤဆီတဖၣ်လၢလံာ်စီဆံၣ်ဒိတဘျီညါအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲပထံၣ်သကြီၤတၢ်ခဲလၢာ်လၢတၢ်ကွဲးစီဆံၣ်လီၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဘၣ်ဃးလုာ်လၢထူသနူအနီၣ်ထီၣ်လီၤဆီတဖၣ်န့ၣ်,အစၢ်ကတၢ်ပထံၣ်န့ၣ်ကျဲးလွံာ်တီလၢယွၤပာ်ဆုၢ်န့ၣ်ကျဲးလုာ်လၢထူသနူအဒိအတဲာ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲအာၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ဒိတဲာ်တနီၤ,ဒ်အမ့ၢ်တၢ်ဒီးတ့ဒီးဖျိဒီးတၢ်မၤလၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ဆီတလဲအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒိတဲာ်အဂတဖၣ်အဝဲအာၣ်လီၤထွဲဒၣ်အံၤတစီတလီၤ,ဒ်အမ့ၢ်တၢ်ဒဲးလီၤကျဲးလီၤအံၤစရုအကလုာ်ဒုၣ်ဖိတဖၣ်ဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၣ်တၢ်လၢအဲၤကူပတူးဆူကီၢ်ကနၤန့ၣ်လီၤ. တဘျီဘျီ,လၢအတၢ်ကီၤသ့ၣ်ကီၤသးဒီးပှၤတၢ်ဒဲးဘးဖိတဖၣ်အပူၤ,ယွၤတတြီအပူၤဂီၢ်မုၢ်အလုာ်လၢထူသနူအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတနီၤတစီတလီၤဖိ,ဒ်အမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဒီးမၤတၢ်ဒိးတၢ်အိၣ်ဒီးကျိပှၤတဖၣ်,မ့မ့ၢ်သန့က့ၤလၢအဝဲတအာၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ဝဲဒၣ်အံၤဒၣ်လဲာ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးနီၣ်နီၣ်န့ၣ်,လၢလံာ်စီဆံၣ်အပူၤ,ပထံၣ်ဘၣ်လုာ်လၢထူသနူဒိတဲာ်အါမးလၢဒီးန့ၣ်ဘၣ်ယွၤအတၢ်တတူၢ်လိာ်အံၤနီတစဲး,ဒ်အမ့ၢ်တၢ်တတီတလီၤဒီးတၢ်ဘါတၢ်ဂီၤတၢ်ဖီၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ကတိၤအၢၤန့ၣ်,ပကမၤဘၣ်ထွဲလုၤလၢထူသန့အဒိအတၢ်လၢပထံၣ်န့ၣ်အိၤလၢလံာ်စီဆုံအပူၤဆူပနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအတၢ်အိၣ်မူတနံၤအံၤ,ပကဘၣ်ဃုထံၣ်ယွၤတၢ်ခံကွၢ်စီၤကွၢ်လၢလံာ်တတိၤအပူၤဒၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. လၢခံ,ပကဘၣ်ဃုထံၣ်သကဲးပဝးအပတီၢ်လၢအဘၣ်လိာ်အသးဒီးလံာ်စီဆုံအတိၤအကတဖၣ်ဒီးဆၢတဲာ်တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤဒီးဖိတၢ်တဖၣ်လၢအအိၣ်လၢလံာ်စီဆုံအတိၤအတၢ်ပိးတၢ်လီၤလၢပထံၣ်အိၤအလီၢ်ခံန့ၣ်လီၤ. လၢကျဲဒ်သိးအံၤ,ပထံၣ်သ့ၣ်ညါလုၤလၢထူသန့ဒိတၢ်လၢလံာ်စီဆုံအတိၤတဖၣ်အပူၤပာ်ဖျါထီၣ်လုၤလၢထူသန့လၢပုၤလၢအထီဒါလိာ်အသးခံမံၤလၢအမ့ၢ်တၢ်မၤယွၤအတၢ်မ့တမ့ၢ်တၢ်ပူၤထီၣ်ထီဒါယွၤဒ်လဲကသ့န့ၣ်လီၤ. ဒီးဒ်ပမၤတၢ်အံၤန့ၣ်,ပကဘၣ်တၢ်ဒုးသုဒုးဘၣ်ထီၣ်ပုၤလၢပတၢ်မၤဘၣ်ထွဲလုၤလၢထူသန့အဒိအတၢ်လၢအဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ပီၤလၢလံာ်စီဆုံအပူၤဆူပခွါဟီၣ်ခိၣ်ခဲအံၤန့ၣ်လီၤ.

ပကတၢ်သကိးတၢ်ခွါတၢ်မၤဘၣ်ထွဲလံာ်တကျါဃီဒီးလုၤလၢထူသန့မ့ၢ်တၢ်လၢအရဲဒိၣ်ဒီးလုၤလၢထူသန့လၢပုၤလၢအထီဒါလိာ်အသးလၢဟီၣ်ခိၣ်တနံၤအံၤဝဲ,ပဃုာ်ဃီပသးဆူတၢ်ဆိကမိၣ်သၢမံၤတမံၤသ့ဝဲလဲန့ၣ်လီၤ. ပကမၤသကိးတၢ်ဒီးလုၤလၢထူသန့လီၤဆီအကလုာ်ကလုာ်ဒ်ပမၤဘၣ်ထွဲတၢ်ကွဲးစီဆုံလၢပမုၢ်န့ၣ်အပူၤဒဲလဲန့ၣ်?

တၢ်အကလုာ်ကလုာ် VARIETY

ဖဲပလဲၤအိၣ်သကိးပုၤစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်အါမးလၢဟီၣ်ခိၣ်အက့အခီလီၤဆီတဖၣ်အပူၤန့ၣ်,အိၣ်ဖျါတြၢၢ်ကလၢလၢပကျိာ်,တၢ်ကူတၢ်သိးအတၢ်အိၣ်ဖျါ,ပတၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်,တၢ်သ့ၣ်ဝံၣ်သးဆၢ,ဒီးလုၤလၢထူသန့ဒိတၢ်အကအါမးတဖၣ်လီၤဆီဝဲဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်သ့န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤတၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလဲၣ်? ပဝဲကိးဂၤဒဲးပမ့ၢ်ဃုထံၣ်လၢကပိာ်ထွဲတၢ်ကွဲးစီဆုံအနီၣ်ထီၣ်ဒီး,ဘၣ်မနုၤပလုၤလၢထူသန့အဒိအတၢ်တဖၣ်လဲၤနီၤဖးလီၤတဆီလိာ်အသးလၢကျဲဒါတီလဲၣ်? ဂ့ၤလဲ,မ့ၢ်ဘၣ်တဲန့ၣ်,ပတၢ်လီၤဆီတနီၤအိၣ်ထီၣ်ဒိဖျါပဝဲကိးဂၤဒဲးလီၤတဲာ်ကွံာ်လၢကအိၣ်မူကျဲလၢအမ့ၢ်အတီဒီးလံာ်စီဆုံန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လၢပတၢ်လီၤတဲာ်ကွံာ်အမဲာ်ညါ,တၢ်ဆိကမိၣ်လၢအဘၣ်ကျဲဘၣ်ကပူၤအိၣ်ဝဲလၢတၢ်မုၢ်လၢလုၤလၢထူသန့အတၢ်လီၤဆီလၢယွၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိတဖျါညါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်ပထံၣ်ဘၣ်တၢ်လဲအသိး,ဃုာ်ဒီးတၢ်ဟဲသ့ၣ်လီၤအတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိအစီၤ,ယွၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်တမ့ၢ်လၢကလုာ်ထဲတကလုာ်ဒါဘၣ်လီၤ. ဒီးပူၤကွံာ်အနံၣ်ခံကထီဘျဲအပူၤ,ဒ်တၢ်သးခုကစီၣ်ရၤလီၤအသးယံၤထီၣ်ယံၤထီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိတဖျါဝဲဒီးန့ၣ်,ယွၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်လၢအသးတီတဖၣ်သဂၢၢ်ဘၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်မူလၢခရံၣ်အပူၤအတၢ်တၢ်လၢလုၤလၢထူသန့လၢအလီၤဆီဒိၣ်ထီၣ်အါထီၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်တၢ်အံၤဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သံကွၢ်လီၤဆီတထံၣ်န့ၣ်လီၤ. ပကဘၣ်ပျဲလုၤလၢထူသန့လီၤဆီထဲလဲၣ်? ပကဘၣ်ပာ်ပနီၣ်အဆၢမနုၤလဲၣ်?

တၢ်လီၤအိၣ်ဝဲအတိၤလၢတၢ်ကွဲးစီဆုံအပူၤလၢအတဲဖျါထီၣ်တၢ်သံကွၢ်အံၤ,ဘၣ်ဆၣ်တၢ်လီၤအဂ့ၢ်ကတၢ်လၢပကဃိထံတၢ်ဂ့ၢ်အံၤမ့ၢ် ဝကရံၣ်သုး ၉း၁၉-၂၃ န့ၣ်လီၤ. လၢလံာ်တတိၤအံၤအပူၤစီၤပီလူးစံးဘၣ်ကရံၣ်သုးတၢ်အိၣ်ဖျါ:

အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ,ယထူၣ်ဖျါဒီးပုၤခဲလၢာ်ဘၣ်ဆၣ်ဒီးယပာ်လီၤယသးလၢပုၤခဲလၢာ်အက့ၢ်အပူၤ,ဒ်သိးယကမၤန့ၣ်ပုၤအါတက့ၢ်လီၤ. လၢပုၤယူၤအါဖိအဂီၢ်,ယကဲထီၣ်တၢ်ဒ်ပုၤယူၤအါဖိအသိး,ဒ်သိးယကန့ၢ်ဘၣ်ပုၤယူၤအါဖိလီၤ. လၢပုၤအိၣ်လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဖီလၢာ်,ဒ်သိးယကန့ၢ်ဘၣ်ပုၤအိၣ်လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဖီလၢာ်လီၤ. လၢပုၤလၢအတအိၣ်ဘၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီဘၣ်အဂီၢ်,ဒ်ပုၤလၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီတအိၣ်ဘၣ်အသိး,တအိၣ်ဘၣ်ဒီးယွၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတမ့ၢ်ဘၣ်,မ့ၢ်ယအိၣ်လၢခရံၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဖီလၢာ်,ဒ်သိးယကန့ၢ်ဘၣ်ပုၤလၢအတအိၣ်ဘၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီန့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအဂံၢ်စၢ်ဘါစၢ်အဂီၢ်,ဒ်ပုၤဂံၢ်စၢ်ဘါစၢ်အသိး,ဒ်သိးယကန့ၢ်ဘၣ်ပုၤအိၣ်ဒီးအဂံၢ်စၢ်ဘါစၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢပုၤခဲလၢာ်အဂီၢ်ယကဲတၢ်ခဲလၢာ်,ဒ်သိးယမၤတၢ်ခဲလၢာ်သတးဒီးယကအုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်ပုၤတနီၤနီၤလီၤ. ဒီးယမၤတၢ်ခဲလၢာ်လၢတၢ်သးခုကစီၣ်အဃိ,ဒ်သိးယကကဲထီၣ်လၢပုၤန့ၢ်ဃုာ်တၢ်အဘျုးအဖျါန့ၣ်လီၤ (ဝကရံၣ်သုး ၉း၁၉-၂၃).

လၢလံာ်တတိၤအံၤအပူၤ,စီၤပီလူးပာ်ဖျါထီၣ်အတၢ်အးလီၤအသးလၢတၢ်မၤလၢပုၤတၢ်သးခုကစီၣ်အတၢ်မၤလိာ်ဆုၢ်အိၣ်လၢကတူၢ်လိာ်လုၤလၢထူသန့အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးဒီးတၢ်သးဂဲၤလၢအတက့ၢ်လဲၣ်တဖၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်အဝဲပာ်ဖျါဖျါလီၤဝဲဒ်အိၣ်လၢအဆၢဖိ ၂၂ အပူၤအသိး,“လၢပုၤခဲလၢာ်အဂီၢ်,ယကဲတၢ်ခဲလၢာ်,ဒ်သိးယမၤတၢ်ခဲလၢာ်သတးဒီးယကအုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်ပုၤတနီၤနီၤလီၤ.”

ဒ်ပုတကလအလဲတၢ်ဆူအံၤဆူန့ၣ်တကအသိး၊စီပီလူးကဘၣ်မၤထွဲလုၢ်လၢ်ထူသနူအတၢ်ဆီတလဲအသးတ သ့ဖဲအသ့ဒိၣ်ဒိၣ်ဒါဒါန့ၣ်လီၤ. လၢအဆၢဖိ ၂၀န့ၣ်အဝဲစံးဝဲလၢအ “ကဲထီၣ်ပုၤလၢအအိၣ်လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဖီလၢ် “ဖဲ အဝဲအိၣ်လၢပုၤယူၤဖိအပုၤတၢ်အပုၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးလၢအဆၢဖိ ၂၀န့ၣ်,အဝဲစံးအဝဲကဲထီၣ်ပုၤလၢအတအိၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ် သီ” ဖဲအဝဲအိၣ်ဝဲလၢပုၤတၢ်ဆီဖိအပုၤတၢ်အပုၤန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်တၢ်နီၣ်စီပီလူးပၢ်ပနီၣ်လုၢ်လၢ်ထူသနူလီၤဆီအကလုာ်ကလုာ်လၢအဝဲအိၣ်ဒီးတူၢ်လိာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. လၢ အဆၢဖိ ၂၀ န့ၣ်အဝဲစံး, “ယကဲထီၣ်ပုၤလၢအအိၣ်လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဖီလၢ် (ဖဲယတအိၣ်လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဖီလၢ်အ ခါဒၣ်လဲာ်)” န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ကတိၤအကန့ၣ်,စီပီလူးပိာ်ထွဲပုၤယူၤဖိအပုၤတၢ်တဖၣ်အလုၢ်လၢ်ထူသနူအဒိအတၢ်,ဘၣ် ဆၣ်အဝဲတဘၣ်တၢ်စၢ်အိၣ်လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဘျီတၢ်ဘၣ်နီၣ်တဖၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အမုၢ်နံၤတဖၣ်န့ၣ် ပၢ်ဝဲအိၣ်အသိးဘၣ်လီၤ. ပုၤဖၤရံၤဒီးတၢ်ဘျီတၢ်ဘၣ်နီၣ်အအါကတၢ်လၢစီပီလူးအဆၢကတိၤသ့ၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီ လၢကဒုးန့ၣ်ပၢ်ဖျါထီၣ်ဒၣ်အဝဲသ့ၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအတၢ်တီတၢ်လီၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲအံၤ,စီပီလူးတဲဖျါထီၣ်ဝဲလၢအဝဲတူၢ်လိာ် လုၢ်လၢ်ထူသနူအိၣ်ဒီးတၢ်တူၢ်လိာ်လုၢ်လၢ်ထူသနူအနီၣ်ထီၣ်လၢအကဟဲစိာ်ဒၣ်အိၣ်လၢယူၤအတၢ်စံၣ်ညီၣ်အဖီလၢ်ဘၣ် လီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိး,လၢအဆၢဖိ ၂၀ န့ၣ်အဝဲစံးဝဲ, “ယမ့ၢ်တၢ်ဒ်ပုၤလၢအတအိၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ (ဖဲယတထူၣ်ဖျဲး လၢယူၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီဘၣ်မ့ၢ်အိၣ်လၢခရံၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဖီလၢ်အခါဒၣ်လဲာ်) န့ၣ်လီၤ. စီပီလူးနီၤဟ့ၣ်တၢ် တမံၤဃီလၢပုၤတၢ်ဆီဖိအပုၤတၢ်တဖၣ်အတၢ်ထံၣ်,တၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးဒီးတၢ်သးဂဲၤတဖၣ်အပုၤ,ဘၣ်ဆၣ်လဲၤယံၤတုၤ ဒၣ်ထဲလၢအဝဲတမၤဟးဂီၤယူၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီခရံၣ်ထူးထီၣ်တ့ၢ်အခိပညီၣ်လၢအတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိးအပုၤဂီၢ်မုၢ်တ ဖၣ်အဂီၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢက့ၢ်ဒ်န့ၣ်အသိး,လၢပကမၤလၢပုၤတၢ်သးခုကစီၣ်အတၢ်မၤလိာ်တနံၤအံၤအဂီၢ်,ပုၤပိာ်ခရံၣ်အခံၣ်လၢအသးတီ တဖၣ်ကဘၣ်အိၣ်ကတိၤကတိၤအသးလၢကမၤဘၣ်ထွဲတၢ်ကွဲးစီဆံၣ်လီၤလီၤဆီဆီတဘျီလုၢ်လၢ်ဖဲအဝဲသ့ၣ်သဂၢ်ဘၣ်ဒီးပုၤ ဂီၢ်မုၢ်ဒီးတၢ်မၤအသးလၢလုၢ်လၢ်ထူသနူအကအဂံၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤကမ့ၢ်လၢတၢ်လီၤလီၤဆီအပုၤ,ခရံၣ်ဖိ အတၢ်မၤမုၢ်ကျိၤဝဲၤကွၢ်,ကွီ,တၢ်ဆါဟံၣ်,ဒီးတၢ်ရဲတံၤရဲသကိးဒၣ်လဲာ်ကလီၤဆီဝဲတကဒီးတကန့ၣ်လီၤ. ဒီးနီၣ်နီၣ်န့ၣ်,ဒ်တၢ် ဆၢကတိၤလဲၤပုၤကွံၣ်အသိး,ပုၤတၢ်တဖၣ်အံၤကဆီတလဲအသးဒ်ပုၤဂီၢ်မုၢ်ဒီးတၢ်မၤအသးအတၢ်ပာ်ဃုာ်တဖၣ်ဆီတလဲစ့ၢ် ကိးအသိးန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အံၤတစံးဝဲလၢပအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်လၢကဒုးအိၣ်ထီၣ်ပပုၤတၢ်အလုၢ်လၢ်ထူသနူတဖၣ်ဒ်ပအဲၣ်ဒီးမၤ ဒ်လဲၣ်တုၤန့ၣ်ဘၣ်လီၤ. ထီဒီးတၢ်အံၤ,ဒ်သိးပုၤတၢ်မၤဖိစီပီလူးအသိး,ပုၤပိာ်ခရံၣ်အခံၣ်မုၢ်မဆါတနံၤအံၤကဘၣ်ဟ့ၣ်လီၤအ သးလၢာ်လၢာ်ဆူဆူတၢ်အိၣ်ဆိးလၢတၢ်ကွဲးစီဆံၣ်အနီၣ်ထီၣ်ကတိၤအပုၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးလၢကအိၣ်မ့ၢ်အိၣ်တီဒီး တၢ်ကွဲးစီဆံၣ်ပမၤဘၣ်ထွဲအဝဲသ့ၣ်လၢက့ၢ်ဒ်အိၣ်အပုၤဆူပပုၤတၢ်တဖၣ်မ့ၢ်ခွဲၤတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်အတၢ်အိၣ်ဖျါလၢအသ ဘၣ်ဘၣ်အကျါတဘိန့ၣ်လီၤ.

ဒ်ယူၤလီၣ်ဖျါထီၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအသးဆူပဝဲန့ၣ်,အဝဲမၤဝဲလၢတၢ်လီၤဒီးတၢ်ဆၢကတိၤအပုၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲန့ၣ် မ့ၢ်အတၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်အလၢကတိၤဒီးအတၢ်အုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်အတၢ်ရဲၣ်တၢ်က့ၢ်တနီၤန့ၣ်လီၤ. ဒ်ပမၤတၢ်စးထီၣ် လၢလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အစီဆူလံာ်စီဆံၣ်အသိးအစီဆူန့ၣ်,ဖျါတြၢၢ်ကလၢလၢပသဂၢ်ဘၣ်ဒီးလုၢ်လၢ်ထူသနူအါ မး,ပုၤဂီၢ်မုၢ်လၢအအိၣ်လၢတၢ်ဆၢကတိၤအစီဆူလံာ်စီဆံၣ်န့ၣ်လီၤ. လုၢ်လၢ်ထူသနူအါမး,ပုၤဂီၢ်မုၢ်လၢအအိၣ် လၢတၢ်ဆၢကတိၤအစီဆူလံာ်စီဆံၣ်န့ၣ်လီၤ. လုၢ်လၢ်ထူသနူအကလုာ်ကလုာ်အိၣ်ဝဲအါမးလၢပထံၣ်အစၢဃာ် လိာ်အသးဒီးတၢ်လီၤလီၤတံၢ်လီၤဆဲးတနီၤလၢတၢ်စံၣ်စီတဲစီအပုၤ,တၢ်လီၤလီၤတံၢ်လီၤဆဲးတနီၤဘၣ်ထွဲဒီးလုၢ် လုၢ်ထူသနူဒီးအဂ့ၢ်ဂံၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပသ့ၣ်ညါတၢ်အကလုာ်လီၤဆီဖဲလဲၣ်တခါဘၣ်ထွဲဒီးပုၤဒ်လဲၣ်,ပ ကဘၣ်အိၣ်မူထွဲဒီးဒ်လဲၣ်? တုၤလံ,ယဆိကမိၣ်အဆိကတၢ်ပကဘၣ်ခံကွၢ်စီကွၢ်တၢ်လီၤဆီအကလုာ်ကလုာ် ဘၣ်ထွဲဒီးသကဲးပဝဲလီၤတံၢ်လီၤဆဲးအတၢ်အဲၣ်ဒီးအတီၤပတီၤန့ၣ်လီၤ. လုၢ်လၢ်ထူသနူလီၤတံၢ်လီၤဆဲးအကလုာ် ကလုာ်ကဘၣ်တၢ်ညီၣ်ကွံၣ်အီၤဖျါတလဲၤအသးတကျိၤဃီဒီးယူၤတုၤလီၤပုၤဒ်လဲၣ်-အသကဲးပဝဲအတီၤပတီၤမနုၤ လဲၣ်,ဒီးတၢ်ပိာ်ထွဲမၤထွဲတဖၣ်န့ၣ်-အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်န့ၣ်ဖျါကဒါက့ၢ်တၢ်သန့က့... လုၢ်လၢ်ထူသနူလီၤဆီအကလုာ် ကလုာ်ကပာ်ဖျါထီၣ်ကဒါက့ၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဂီၤတၢ်ဖိာ်,ကလီၣ်ဖျါထီၣ်ကဒါက့ၢ်တၢ်ညီၣ်ကွံၣ်ယူၤဒီးအနီၣ်ထီၣ်တ

ဖန်နန် လီ.

ဒီးကထာၣ်စတံၣ်ဖာၣ်ကွၢ်ဝဲလၢၣ်ၣ် **Dr. Stephen J. Wellum**

လၢလံာ်စီဆုံအတၢ်စံၣ်စါတဲစါဒိတဘိညါအပူၤ,ယွၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်အပူၤတၢ်လၢအသးတီပၤဃာ်လုၢ်လၢထူသနူ အဒိတၢ်လီၤတံၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လုၢ်လၢထူသနူအတၢ်တဖၣ်ဆိတလဲလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်အဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ကျဲတဘိလၢပက ဆၢတဲာ်ပကြၢးပိာ်ထွဲလုၢ်လၢထူသနူအဒိအတၢ်တခါလၢပထံၣ်န့ၣ်အီၤလၢလံာ်စီဆုံအပူၤဘူးဘူးတံၢ်တံၢ်ထဲလဲၣ်မ့ၢ်ပကဘၣ် ဟ့ၣ်တၢ်သးစၢ်ဆၢဆူလုၢ်လၢထူသနူအက့ၢ်အဂီၢ်လီၤလီၤဆိဆိမ့ၢ်အအိၣ်ဂၢၢ်ကျၢၤတမံးဃီလၢတၢ်ကွဲးစီဆုံခဲလၢၢ်အပူၤမ့ တမ့ၢ်မ့ၢ်အဆိတလဲအသးလၢကမၤဘၣ်လိာ်အသးဒီးစါဆၢကတီၢ်,ပှၤကညိဒီးတၢ်မၤအသးလီၤဆိမိန့ၣ်လီၤ. လုၢ်လၢထူသ နူအဒိအတၢ်ဆိတလဲအသးလၢတၢ်ကွဲးစီဆုံအပူၤဒီး,ပကဘၣ်မုၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်လၢအဆိတလဲအသးသ့လၢပဆၢကတီၢ်အ ကီၢ်စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လုၢ်လၢထူသနူအတၢ်အိၣ်ဖျါအကတဖၣ်မ့ၢ်အိၣ်ဂၢၢ်တပၢ်တမံးဃီလၢလံာ်စီဆုံအတၢ်စံၣ်စါ တဲစါဒီး,ပကဘၣ်ဆိကမိၣ်ပာ်သးအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်နီၣ်ထီၣ်လၢပဂီၢ်တနံၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

အဒိ,ဣာ်ထၢအက့ၢ်အဂီၢ်ဒီးတၢ်အိၣ်မူအတၢ်အိၣ်သးဆိတလဲဝဲလၢအပူၤကွၢ်အနံၣ် ၂၀၀၀ ဘျဲၣ်,ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ကွဲး စီဆုံသိၣ်ကွၢ်သီကွၢ်တၢ် ဖိသၣ်တဖၣ်လၢကစုၢ်ကနာ်အမိၢ်အပၢ်အကလုၢ်တပယုာ်ဃီန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒီးဒၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ် တီလၢပဂီၢ်တနံၤအံၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီသနူမ့ၢ်လီၤဆိလၢလုၢ်လၢထူသနူအံၤဒီးဆူန့ၣ်ဒီးစါတစါဘၣ်တစါသနာ် က့ၢ်,တၢ်ကွဲးစီဆုံတလဲလိာ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢယွၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်အဲၣ်ဒီးလၢအကမ့ၢ်ပှၤအုၣ်သးလၢအတီဖဲတၢ်ကီးအီၤလၢကအုၣ်အသး အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ထံၣ်ဂီၢ်ကီးသးအသနူ,တၢ်ကူတၢ်သီး,တၢ်သုၣ်ဝံၣ်သးဆၢ,တၢ်အိၣ်တၢ်အီၤလၢအဘၣ်သးဝဲ,ဒီးလုၢ်လၢထူသနူ အတၢ်အိၣ်ဖျါအကတဖၣ်ဆိတလဲအသးလၢလံာ်စီဆုံအတၢ်စံၣ်စါတဲစါအပူၤ,ဘၣ်ဆၣ်တၢ်န့ၣ်ကျဲလၢတၢ်ကပာ်ဒိၣ်ဒီးမၤ ယွၤအတၢ်လၢပဟံၣ်ဖိဃီဖိ,ပတၢ်မၤလီၤ,ဒီးပပှၤတၢ်တဖၣ်အိၣ်ဆိးဂၢၢ်ကျၢၤဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်ပှၤပိာ်ခရံၣ်အခံတဖၣ်အသး,ပကဘၣ်ပလီၤပသးလၢပကပဲာ်ဖးနီၤဖးတၢ်ဆဲးမၤအသးတဖၣ်ဒီးတၢ်လၢအတဆဲး မၤအသးတဖၣ်ကီးဘျီဒီးဖဲပမၤဘၣ်ထွဲလုၢ်လၢထူသနူအဒိအတၢ်လၢတၢ်ကွဲးစီဆုံအပူၤဆူပမုၢ်နံၤဒၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတိၤလၢၣ် CONCLUSION

လၢတၢ်မၤလိဝဲအံၤအပူၤ,ပဃီထံလံာ်စီဆုံအလုၢ်လၢထူသနူဒီးခွဲခါတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်အနီၣ်ထီၣ်လၢအရ့ဒိၣ်အါမး န့ၣ်လီၤ. ပထံၣ်ဘၣ်တ့ၢ်လုၢ်လၢထူသနူအလံာ်စီဆုံအိၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢလံာ်စီဆုံအိၣ်ထံးအဆၢဒိၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ပ ကွၢ်သကီးတ့ၢ်လံာ်စီဆုံအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်အါထီၣ်လၢအမၤအသးလၢလုၢ်လၢထူသနူလၢလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်ဒီးလံာ်စီဆုံအသီ အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးပဃီထံလုၢ်လၢထူသနူအတၢ်အိၣ်ဖျါလၢလံာ်စီဆုံအပူၤတဖၣ်ကြၢးဒိဘၣ်ကဒါက့ၢ်ပခွဲခါအတၢ်မၤအသးဘၣ် ထွဲတၢ်ကွဲးစီဆုံခိလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆုံဒၣ်ဝဲမၤဖျါဝဲဆုံဆုံလၢပှၤပိာ်ခရံၣ်အခံလၢအသးတီတဖၣ်ကဘၣ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်ကွဲးစီဆုံအတၢ်သိၣ်လိသီ လိတမ့ၢ်ဒၣ်ဆူအဝဲသ့ၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအအိၣ်ဒ်နီၣ်တကအသးဘၣ်,မ့ၢ်ဆူအဝဲသ့ၣ်အတၢ်အိၣ်မူအလုၢ်လၢထူသနူကီးက ပၤဒဲးအပူၤစ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤအသီအစါဆၢကတီၢ်ဒၣ်လဲာ်,ပမ့ၢ်ဒဲးဒၣ်ယွၤအက့ၢ်အဂီၢ်ဒီးပဘၣ်တၢ် ကီးပှၤလၢကသုၣ်ထီၣ်ပှၤကညိအလုၢ်လၢထူသနူလၢကျဲလၢအမၤမုၢ်ယွၤအသးန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤလိာ်အံၤကဆဲးမၤအသးနီၣ် နီၣ်တုၤလၢခရံၣ်တဲက့ၢ်ကဒါက့ၢ်န့ၣ်လီၤ. အဃိ,ပကဘၣ်မၤလိတၢ်ကွဲးစီဆုံဘၣ်ထွဲဒီးခွဲခါလုၢ်လၢထူသနူကီးကပၤဒဲးခိလဲၣ်န့ၣ် လီၤ.